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F OR O R D

"Bi dra g til N a t u r f r e d n i n g e n s  hi st o r i e "  er 

n e d s k r e v e t  af c i v i l i n g e n i ø r  C h r .B l i x e n c r o n e -  

Mø lle r og ud dy be t un de r s a m ta le r med a n k e 

chef Johan Garde. B y p l a n h i s t o r i s k  ud v al g er 

b egge stor tak sk y l d i g  for deres initiativ.

N a t u r f r e d n i n g e n s  h i s t o r i e  er et i n t e r e s s a n t  

og b e t y d n i n g s f u l d t  k ap ite l i den dan ske  p l a n 

l æ g n i n g s  hi sto rie . Det s k yl de s b l a n dt an de t,  

at ta nke n om at p l a n l æ g g e  og sikre de o m r å 

der, der ikke sku ll e be byg ges , op s to d længe 

før den e g e n t l i g e  b y p l a n l æ g n i n g  med b y p l a n 

loven af 1938 slog i g e nn em  her i landet.

B 1 i x e n c r o n e - M ø 1 1 er er én af n a t u r f r e d n i n g e n s  

og f r e d n i n g s p l a n l æ g n i n g e n s  p i o n er er  h e r h j e m 

me, og han har fulgt og p å v ir ke t dette a r b e j 

de g e n n e m  hele sit virke.

B l i x e n c r o n e - M ø l l e r  ble v i 192o ansat i K ø b e n 

h avns k o m m u n e  i S t a d s i n g e n i ø r e n s  dir ekt or at , 

hvor han s i d e l ø b e n d e  med de a l m i n d e l i g e  o p 

gaver i d i r e k t o r a t e t  blev stærkt i nd dr ag e t i 

ar b e jd et  med si k r i n g  af K ø b e n h a v n s e g n e n s  

gr ø nn e områder. Dette førte til, at han i 

1947 blev s t a t s m i n i s t e r i e t s  k o n s u l e n t  i n a 

t u r f r e d n i n g s s a g e r .  Disse sager lå i s t a t s 

m i n i s t e r i e t  fra 1936 til 1961, h v o r e f t e r  de 

fl ytt ed es  til m i n i s t e r i e t  for k u l t u r e l l e  a n 

li g ge n d e r  og sen er e til m i l j ø m i n i s t e r i e t .

B l i x e n c r o n e - M ø l l e r  f o rt sa tt e  som ko ns u l e n t  

for o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  i en lang årr ækk e 

efter sin p e n s i o n e r i n g  i 1965. Johan Garde 

blev v i c e f o r m a n d  i o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  i 

1962 og var for man d i p e r i o d e n  1967-1977.

3.



"Bidrag til n a t u r f r e d n i n g e n s  hi st or ie " u d 

gives som hæfte nr. 4 i s k r i f t s e r i e n  "By 

p l a n h i s t o r i s k e  noter".

Fo r må le t med u d g i v e l s e n  af disse noter er at 

b id r a g e  til b e l y s n i n g e n  af den danske b y 

p l a n l æ g n i n g s  h i s t o r i e  i vort år hundrede, 

blandt andet ved at lade p l a n l æ g g e r e  og a n d 

re, der har m e d v i r k e t  selv, fortælle med d e 

res egne ord om den udvik li ng,  de har d e l t a 

get i .

Der er s ål e d e s  ikke tale om en hi st o r i s k  a f 

h a n d l i n g  eller en g r un di g d o k u m e n t e r e t  f o r s k 

ning, men alene om e r i n d r i n g e r  og p e r s o n l i 

ge o p f a t t e l s e r  af de b e g i v e n h e d e r ,  der fandt 

sted. Det b et y d e r  n a tu rl ig vi s,  at der kan 

være f or s k e l l i g e  m e n i n g e r  om, hvad der e g e n t 

lig skete, og sku ll e det være t i l f æ l d e t ,m o d 

tager b y p l a n h i s t o r i s k  udv al g gerne m e d d e l e l 

se herom.

Det er u d v a l g e t s  håb, at de " b y p l a n h i s t o r i 

ske not er " vil i ns pi r e r e  til, at andre g r i 

ber pennen, samt at n o te rn e vil kunne u d g ø 

re et v æ r d i f u l d t  b a g g r u n d s m a t e r i a l e  for evt. 

se nere f o rs kn in g - et mat er ia le , som det 

el lers ville være va ns k e l i g t  at t i l v e j e 

bringe.

Vibeke Dalgas

formand for b y p l a n h i s t o r i s k  udvalg
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i Køge B u g t - o m r å d e t  - s t r a n dp ar ke n.

B i l a g : Johan G a r d e s  a n m e l d e l s e  af F l .K ii ls - 

gaard Madsen: Natur f r e d n i n g s s a g e n s  hi sto rie  

i Danmark, 1 9 7 9 , (Natur og miljø 198o, hæfte

2, s . 7-9).

K i i l s g a a r d  Ma ds en s bog b el ys er  n a t u r f r e d n i n 

gen ge nn em  først og fremm es t D a n ma rk s N a t u r 

fre dnings for eni ng s hi sto rie . Denne bog og 

B l i x e n c r o n e - M ø l l e r s  e r i n d r i n g e r  sup pl e re r 

h i n a nd en  i b e l y s n i n g  af et langt ti ds rum  af 

n a t u r f r e d n i n g e n s  historie.



P l a n l æ g n i n g s a r b e j d e  vedr. n a t u r f r e d n i n g  i 

s t a d s i n g e n i ø r e n s  b y p l a n a f d e l i n g  - "Københavns- 

egn en s gr ø nn e  o mr åd e r "  p u b l i c e r e s  1936 

S t a un in g - "Det gr øn n e udva lg"  ne ds æ t t e s  

1938 - k o n s u l e n t s t i l l i n g e n s  o p r e t t e l s e  1947.

Blix har fortalt om, h vo rd an  han kom ind i 

n a t u r f r e d n i n g s a r b e j d e t , og hv o r d a n  dette 

havde u d v i kl et  sig til k o n s u l e n t e m b e d e t s  o p 

re tt else:

Jeg a n s a t t e s  a l l e r e d e  192o i K ø b e n h a v n s  k o m 

mune, i s t a d s i n g e n i ø r e n s  b y p l a n a f d e l i n g ;  

t i l k n y t n i n g e n  til n a t u r f r e d n i n g e n  b e g yn dt e

o. 193o. A r b ej de t hang sa mm en  med Kø b e n h a v n s  

k o m m u n e s  p l a n l æ g n i n g s a r b e j d e ,  t r a f i k p l a n a r 

be jde m.v. Leder af a f d e l i n g e n  var Forch- 

hammer, djj a f de 1 ing s ingeni ør . Man bru gt e 

d e ng an g i k o m mu ne n ikke u d t r y k k e t  "de g r ø n 

ne omr åd er" , men andre udtryk, så som de 

frie o m rå de r el.lign. A r b e jd et  hang s e l v 

sagt sa mm en  med de b e t y d e l i g e  intere sse r, 

som K ø b e n h a v n s  ko m m u n e  havde i omegnen, vel 

v æ s e n t l i g s t  i f o r b i n d e l s e  med i n d l e m m e l s e s -  

pl an ern e,  en f o r t s æ t t e l s e  af v æ k s t p r o b l e m e r 

ne i h o v e d s t a d s e g n e n ,  eller hvad man vil 

kalde det.

Lige fra min b e g y n d e l s e  på s t a d s i n g e n i ø r e n s  

kon to r var jeg b e s k æ f t i g e t  med sager, som 

rakte ud over k o m m u n e g r æ n s e n  (f.eks. vej- 

planer). Måske havde min start med dette 

a r be jd e s a m m e n h æ n g  med, at jeg var mobil - 

jeg havde en m o t o r cy ke l.  Jeg fik derved et 

meget stort k e n d s k a b  til K ø b e n h a v n s  omegn, 

også i detaljer. Som m e d h j æ l p e r  havde jeg 

tegner  0 . E .C h r i s t e n s e n , som kunne me get mere 

end at tegne. Senere blev han f u l dm æg ti g i 

kom munen, men ved siden af be ho ldt  han arbej-

I. Å R E N E  I K Ø B E N H A V N S  K OM MUN E (s. 7-13).



det hos mig i det gr ønne ud val g og se nere 

som r e g n s k a b s f ø r e r  i k o n s u l e n t e m b e d e t .

I 1925 var jeg på en to m å n ed er s s t u d i e re js e 

i Eur op a for at se på b y p l a n l æ g n i n g .  Det 

b u n d f æ l d e d e  sig hos mig, at noget af det, 

man først sk ull e finde ud af var, hvor der 

ikke sk ul le  bygges. Der var et s a m m e n t r æ f  

i, at F o r c h h a m m e r  talte til mig om at tage 

et a r be jd e op v e d r ø r e n d e  p l a n l æ g n i n g  for o m 

egnen u de nfo r Køb enh avn , og han bad mig i 

denne f o r b i n d e l s e  - sidst i 19 2o ' e r n e  - om 

evt. at lave en f o r t e g n e l s e  over, hvad der 

må tte være af opgaver, som her særl igt  t r æ n g 

te sig på. - Det er klart, at s p ø r g s m å l e t  om, 

hvor der ikke sk ull e bygges, kom med på l i 

sten, og F or ch h a m m e r ,  som selv var meget i n 

t er e s s e r e t  i n a t u r f r e d n i n g ,  greb tanken om 

det, som jeg i listen kal dte  "frie u b e b y g g e 

de omr åder". F o r c h h a m m e r  bad mig tage dette 

n æ rm er e op. - I forvej en forelå b e t æ n k n i n g e n  

om s p o r v e j s l i n i e r  og havne og veje ud over 

K ø b e n h a v n s  grænser.

He re ft er  foretog jeg en nø je re  r e c o g n o s c e -  

ring i omegnen. Dette r e s u l t e r e d e  e f t e r h å n 

den i en fo re lø bi g b e t æ n k n i n g  på kontoret. 

De tte var vel o m k r i n g  1934. Denne f o r e l ø b i 

ge b e t æ n k n i n g  d a nn ed e g r u n d l a g e t  for "Køben- 

h a v n s e g n e n s  grø nne  omr åder", som kom i 1936. 

Steen Ejler Ra sm u s s e n  kom ind i b i l l e d e t , d a  

bogen i r e a l i t e t e n  forelå, men hans i n d d r a 

gen kom til at præge bo g en s f r e mt ræ de n ( u ds e

ende) .

Bogen kom - vel i v i r k e l i g h e d e n  ret t i l f æ l 

digt - om tr ent  s a m t i d i g  med n a t u r f r e d n i n g s 

loven af 1937. R e s s o r t m i n i s t e r i u m  var siden 

1936 s t a t s m i n i s t e r i e t .  Rent formelt f r e m 

t rådte bo gen som u d a r b e j d e t  for E g n s p l a n u d 

valget (Ud valget til p l a n l æ g n i n g  af Køben-



h a v n s e g n e n  ) .

Efter at næ v nt e  bog var kommet, blev der 

holdt et st ort møde på P a l a d s h o t e l l e t .  I n d b y 

der var v is tno k s t a t s m i n i s t e r i e t .Der ud tr yk-  

tes vel a n e r k e n d e l s e  af det udf ø rt e arbejde, 

men o m e g n s k o m m u n e r n e  ville ikke be tal e en øre. 

Søllerød, G l o s t r u p  - alle var lige negative.

Dette forhold samt loven af 1937 var b a g g r u n d 

en for, at der h ol dt es  endnu et møde i s t a t s 

m i n i s t e r i e t  (det h o l d t e s  i Tø jh us mu s e e t ) ,  nu 

i en snæ ve r kreds, om a r b e j d e t s  f or tsæ tte ls e. 

Her tog h ø j e s t e r e t s d o m m e r  Lett, som var m e d 

lem af o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ,  ordet og gik m e 

get ind for, at den grø nne  b e t æ n k n i n g  blev 

ført ud i livet ved i n i t i a t i v  fra s t a t s m i n i 

steriet. Det te s d e p a r t e m e n t s c h e f ,  F r e d e r i k  V. 

Peters en,  var d e ng an g  form an d for o v e r f r e d 

n i n g s n æ v n e t ,  og han f o r m i d l e d e  et møde med 

Stauni ng,  hvor også Lett, Fo rc hh a m m e r ,  Hend- 

riksen og jeg var ti lstede. S t a un in g var m e 

get fåmælt, men n i k k e d e  b i f a l d e n d e  under m ø 

d e d e l t a g e r n e s  r e d e g ø r e l s e  for pl anerne. Det 

en est e S t a u n i n g  sp u r g t e  om, var hvad en f r e d 

n i n g s p l a n  ville koste. F o r c h h a m m e r  nævnte 

noget i r e tn in g af 5oo kr., hvor til  S ta un ing  

m uml ede : "Det bl ive r nok noget mere".

Efter dette møde må S t a un i ng  have be sl u t t e t  

sig for at n e d s æ t t e  et udv al g til u d a r b e j d e l 

se af en f r e d n i n g s p l a n  for K ø b e n h a v n s e g n e n , 

og s a m t i d i g  blev der u d a r b e j d e t  et tillæg til 

n a t u r f r e d n i n g s l o v e n  om f r e d n i n g s p l a n e r  og om 

dis ses  t i n g ly sn in g.

H e r e ft er  n e d s a t t e s  i 1938 "Det gr øn ne udvalg", 

der fik Lett som form and  og F o r c h h a m m e r  samt 

H e n d r i k s e n  som me dl e mm er . H e n d r i k s e n  var k o n 

t o r c h e f  i l a n d b r u g s m i n i s t e r i e t  og forma nd for 

b y p l a n l a b o r a t o r i e t  og de rfr a kendt med den 

grø nne  b e t æ n kn in g.  Han var l a n d i n s p e k t ø r  og



meget b y p l a n i n t e r e s s e r e t  og deltog stærkt i 

den o f f e n t l i g e  debat om b yp l a n l æ g n i n g .  F o r 

mel s e k re tæ r var i s ta r t e n  en a f d e l i n g s i n g e -  

niør i K ø b e n h a v n s  ko mm un e  - mi n dr e end et 

sådant em be de  ville ikke rigtig være p a s s e n 

de, når en h ø j e s t e r e t s d o m m e r  var formand, 

mente F o r c h h a m m e r  i al fald.

Jeg blev dog k ny tte t til s e k r e t a r i a t e t ,men 

var s k uf fe t over, at jeg ikke var blevet den 

ledende. A f d e l i n g s i n g e n i ø r e n  havde intet 

haft med den grø nn e b e t æ n k n i n g s  u d a r b e j d e l s e  

at gøre; han fandt den iøv ri gt "b låøjet" og 

uden ch a n c e  for at kunne g en ne m f ø r e s ;  han 

var min ch ef  ge nn e m flere år, så jeg kendte 

jo hans s y ns pu nk te r . Der gik dog ikke så 

lang tid, før jeg blev s e k r et ær  - engang man 

stod ved Bure sø s pu rgt e Lett , om det på 

den anden side søen var med på pla nen  - h v o r 

efter a f d e l i n g s i n g e n i ø r e n  k ik ked e over til 

Blix, som nikkede. Efter denne e pi so de gik 

jeg til F o r c h h a m m e r  med min sku ffelse. Han 

var me get f o r s tå e nd e og lo vede at tale med 

Lett om en ændring. Re s u l t a t e t  blev, at a f 

d e l i n g s i n g e n i ø r e n  gled ud, og at jeg fik 

hans plads. Jeg forstod se ner e på Lett, at 

han h av de un dre t sig over, at det ikke fra 

s ta rte n var blevet mig. Til ju ri di s k s e k r e 

tær v al gt e s p r o t o k o l s e k r e t æ r  i h ø j e st er et  

Jørgen Bentzon, og vi a r b e j d e d e  vældig godt 

sammen. Den dame, der skrev for udvalget, 

var dat ter  af d e p t . c h e f  F r .V .P e t e rs en  (gift 

med e k s p e d i t i o n s s e k r e t æ r  G r a g e ,(nedenfor s.27).

Når f r e d n i n g s p l a n e r n e  kunne go dk e n d e s  så 

hurtigt, som t il fæ l de t blev, hang det s e l v 

f øl gel ig  sa mme n med, at f o r a r b e j d e r n e  var 

u d a r b e j d e t  i den foran s k i l d r e d e  peri ode  

frem ge n ne m t re div er ne.



S t i l o v e n  fra 194o kom for at b e kæ mp e a r b e j d s 

løshed. F o r k l a r i n g e n  var nok, at man h e ll er e 

så a r b e j d s l ø s e  b e s k æ f t i g e t  ved et dansk 

ar b e j d e  end i t y s k e r n e s  t je ne s t e  - vi var jo 

i den tyske b e s æ t t e l s e s  første år.

Frem ge nn em  fyrre rne  fo rts at te  a r b e jd et  s å l e 

des, at jeg st a di g var t j e n e s t e m a n d  i K ø b e n 

havns kommune. Det viste sig under f o r s k e l 

lige p l a n l a g t e  o m l æ g n i n g e r  i mi d te n af fyrrer

ne, at jeg ikke var med som a f d e l i n g s i n g e n i ø r  

på pla nerne, og at F o r c h h a m m e r  sådan ikke 

rig tig  var til at få noget ud af - må ske  nok 

fordi han ikke kunne af vis e mine in ge n i ø r -  

k o l l e g e r s  o p f a t t e l s e  af, at jeg jo lavede 

a r b e jd et  mere for s t a t s m i n i s t e r i e t s  grønne 

ud v al g end for ko mmu ne n. Jeg havde en s a m 

tale med b o r g m e s t e r  Sundbo, som gav udtryk 

for, at K ø b e n h a v n s  k o mm un e så med nogen b e 

t æ n k e l i g h e d  på, at u d v a l g e t s  ar be jde  foregik 

i ko mmu ne n, og at k o m m u n e n  oven i købet blev 

gjort pl i g t i g  til at d e lt ag e i f re dn i n g s e r -  

s t a t n i n g e r  til f re d n i n g e r  uden for kommunen. 

Han ku nne godt forstå min b e k l a g e l s e  over 

at være forbigået, men som fo rh ol de ne  nu var, 

kunne han ikke fo ret ag e sig noget. Nogen tid 

se ner e m e d d e l t e  han mig dog, at han kunne 

sk af fe  mig en s t i l l i n g  i 3 . løn klasse, men da 

var a r b ej de t i gang med en s t i ll in g til mig 

i s t a t s m i n i s t e r i e t ,  som sva re d e til ko m m u n e n s  

anden løn kla ss e, og så må tte jeg jo sige fra. 

H e n v e n d e l s e n  til s t a t s m i n i s t e r i e t  om at o p 

rette en s t i l l i n g  til mig, var Letts idé. 

H vo rd an  han var ko mme t under vejr med, at jeg 

var fo rbigået, ved jeg ikke, men af en s a m 

tale jeg havde med ham, og hvor han f or ta lte  

mig om sin idé, var det klart, at han følte 

sig meget ilde be rør t over, hvad der var sket

- som han sagde :"Nu har vi i ud va lg et  t r u k 

ket på Deres a r b e j d s k r a f t  i næs te n lo år, og
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så sku ll e det gå ud over Deres fremtid - ikke 

tale om." Kort efter, det må have været i e f 

teråret 1946,' skete så h e n v e n d e l s e n  til s t a t s 

mi n is t e r i e t ,  og s t i l l i n g e n  var klar fra 1/4- 

1947.

At det e nd el ig  var gået i orden, fik jeg at 

vide på den måde, at jeg den 1/4 1947 blev 

ringet op af Grage, som sagde: "Vi havde 

e g e n t l i g  ventet at se Dem i dag". Jeg s v a r e 

de: "Å, har jeg et møde ?" "Næ, De er jo a n 

sat her fra i dag" - og jeg hørte lyden a f e n  

skuffe, og Grages stemme: "Nå, nej, den l i g 

ger her."

Nå! hvad der nok har mere i n te re ss e end min 

b u gt ed e vej til et embede, er den saglige 

b e g r u n d e l s e  for at op re tt e det. Den havde 

Lett; i o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  havde han set 

det pres, der var på la nd ets  n a t u r v æ r d i e r  

fra ma nge  sider: B y er ne s vækst (s omm er hus - 

byer), u d b y g n i n g e n  af vej- og elnettet, a f 

va nd in g af moser, r e g u l e r i n g  af åer o.s.v.

Som fo rm an d for f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e t  har 

han set, hvad en forud u d a r b e j d e t  samlet 

f r e d n i n g s p l a n  b et ød  for s i kr in g  af en hel 

egns n a t u r v æ r d i e r  ge n ne m fredning.

Der er for mig ingen tvivl om, at Lett fandt 

b e t y d n i n g e n  af f r e d n i n g s p l a n e r  stor, ikke 

alene for f r e d n i n g s m y n d i g h e d e r n e ,som v i d s t e , 

at her burde sæt te s ind med fredninger, men 

også for andre m y n d i g h e d e r ,  som så til g e n 

gæld fik at vide, at her burde de ikke sætte 

ind med deres f or a n s t a l t n i n g e r .

Gardes note

Jeg blev ansat i i n d e n r i g s m i n i s t e r i e t  i 1943 

og husker, at C la use n og E d e l be rg  da var



ud e nf or  fordeling, fordi de a r b e j d e d e  på h o 

v e d s t a d s k o m m i s s i o n e n s  bet æn k ni ng , som mange 

d e ng an g anså for en d ø ds se jl er , men a r b ej de t 

må tte jo gøres færdigt, da et flertal ø n s k e 

de en i n d s t i l l i n g  om i nd lem me lse r.

D erf or er det for mig så fo rst åe lig t, at K ø 

b e n h a v n s  k o mm un e var vi lli g til at satse på 

det arbejde, som Blix fo rtæ ll er  om. Det, der 

o p ly se s om f r e d n i n g s p 1a n a r b e j d e t ,passer godt 

med K ø b e n h a v n s  k o m m u n e s  andre a k t i v i t e t e r  i 

o m e g n s k o m m u n e r n e ,  såsom a r e a l e r h v e r v e l s e r .  

Di sse si dst e var på ma nge  må de r de ng an g ikke 

po pulære, men jo i v i r k e l i g h e d e n  fr em s y n e d e  , 

og kom de e f t e r h å n d e n  st ørr e og e f t e r h å n d e n  

mere b e v i d s t e  ko mm u n e r  til nytte. De r fo r p a s 

ser det m ege t godt, at der i det fortalte 

e ndnu ikke har været noget om n a t u r f r e d n i n g s -  

f o r e n i n g e n s  rolle.

II. DET GRØ NN E U D V A L G S  AR BE JD E (s.13-26).

Den K ø b e n h a v n s k e  f r e d n i n g s p l a n s  t i l b l i v e l s e  

i årene ef ter u d v a l g e t s  n e d s æ t t e l s e  - u d v a l 

gets m e d l e m m e r  og a r b e j d s f o r m  (Lett, For ch-  

hammer, He ndr ik se n,  B e n t z o n ) -  ar b ej de t med 

f r e d n i n g s s a g e r  - de gr ø nn e stier.

F r e d n i n g s p l a n e r n e

F r e d n i n g s p l a n e n s  u d a r b e j d e l s e  var ud va l g e t s  

første opgave. Den var nem at tage fat på, 

u d v al ge t ha vde jo den gr ønn e b e t æ n k n i n g s  f o r 

arb e jd e at støtte sig til. For at kunne lave 

en f r e d n i n g s p l a n  som l o v t i l l æ g g e n e  af 1938 

og 194o foreskrev, m a n g l e d e  dog et ar be jd e 

i ma rk e n  med s k e l s æ t n i n g  af de i b e t æ n k n i n g 

en s k i t s e m æ s s i g t  a n s lå ed e f r e d n i n g s o m r å d e r  

og u d a r b e j d e l s e  af en m a t r i k e l  f o r t e g n e l s e ,



som var nø dv en di g,  for at pl an en  kunne t i n g 

lyses og b e k e n d t g ø r e s  i Sta tst id en de . S e k r e 

t ar iat et  gik o m g å e n d e  i gang i marken; man 

m edt og kun de v i r ke li g f r e d n i n g s v æ r d i g e ,s t ø r 

re arealer, men også no gle st ede r mindre 

a r e a l e r ,b e l i g g e n d e  m el l e m  de større, for på 

den måde at opnå s a m m e n h æ n g e n d e  områder, s å 

ledes som den grø nn e b e t æ n k n i n g  foreslog.

Under dette ar be jde  havde jeg nær f o r b i n d e l 

se med kom mu ne rn e,  mest k o m m u n e i n g e n i ø r e r n e ,  

men slog dette ikke til, fik vi s o g ne r åd s-  

f o rm æn de ne  med. Det gik faktisk meget glat, 

k o m m u n e r n e  var meget f o r st åe nd e for f r e d 

n i n g s p l a n e n s  idé, men ville dog ikke på fo r 

hånd binde sig for stærkt. Jeg understregede, 

at det var en f o re lø bi g plan, som ikke k o s t e 

de penge nu; det blev der først tale om i 

f or b i n d e l s e  med p la ne ns  ge nn em fø r e l s e ,  og 

så ville k o m m u n e r n e  ko mme med. Sa m ti di g med 

ar b e jd et  i m ar k e n  u d f æ r d i g e d e  s e k r e t a r i a t e t s  

t e g n e s t u e  m a t r i k e l k o r t  med i nd t e g n e d e  g r æ n 

ser for de fo r e s l å e d e  f r e d n i n g s p l a n o m r å d e r  

og t i l h ø r e n d e  m a t r i k e l l i s t e r .

S e k r e t a r i a t e t  fo rel agd e h e r e f t e r  sit forslag 

for ud val get , som b e s i g t i g e d e  a re a l e r n e  og 

g odt og f o rs la ge t uden st ør re  æn d ri ng er ; dog 

med u n d t a g e l s e  af nogle moser, søer og b a k 

ker i vest egn en , bl.a. ved S en ge l ø s e  og Veksø

- u d v a l g e t  fandt, at de lå for langt ude, og 

at de ikke var truet af b eb yg ge ls e.  Udvalg et  

ville dog have a r e a l e r n e  i eri ndr in g, når 

f r e d n i n g s p l a n e n  skulle rev ideres.

Under b e s i g t i g e l s e n  havde jeg b eg ru n d e t  o p 

ta g e ls en  af l o k a l i t e t e r n e  på pla ne n bl.a. 

med, at de var i fare for at ende som l o s s e 

pl a dse r for f r e m ti di ge  b e b y g g e l s e r ;  det h a v 

de vi ma nge e k s e m p l e r  på både i n or de g n e n  og 

i de k o m m un e r i v e s t e g n e n ,som græn se r op til



Købe nha vn.  F o r in de n a f g ø r e l s e n  faldt, havde 

der været en læng ere  d i s k u s s i o n  om n a t u r f r e d -  

n i n g s p r o b l e m e r , n a v n l i g  set i f o r b i nd el se  

med f r e d n i n g s p l a n l æ g n i n g e n .  Kunne man - e l l e r  

burde man - se "re la t iv t"  på fredninger, s å 

dan at forstå, at hvor de store og særlig i n 

t e r e s s a n t e  l a n d s k a b e r  ikke fandtes, fredede 

man de små og mere b e s k e d n e  ? Man havde her 

småsøer, åløb, enge og mo ser i tankerne. 

Særlig i b ye rn es  omegn ville ma nge m e n n e s k e r  

have glæde af s åd an ne  lo ka li te te r , og de 

ville med tiden kunne indgå som et "grønt" 

om råd e i b eb yg g e l s e r .  Den grø nn e be tæn kn in g,  

som jo var u d g a n g s p u n k t e t  for f r e d n i n g s p l a 

nen, ha vde med e k s e m p l e r  fra særlig K ø b e n 

havns v e st e gn  påvist, h vo r d a n  s åd ann e l o k a 

li t ete r var gået til i l o s s e p l a d s e r  eller 

j o r d f y l d  og skr al d fra by gg e p l a d s e r .  U d v a l 

get var enig om, at man nok burde kunne b r u 

ge f r e d n i n g s p l a n b e s t e m m e l s e r n e  på denne måde, 

men n av nl ig  Lett mente, at man ikke kunne, 

og så blev det ved det. Lett følte, tror jeg, 

at det ville være u m ul ig t at få f r e d n i n g s s a 

ger af denne art i g en ne m o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  

med et p o s i t i v t  resultat. Ud va lg e t ville 

have l o k a l i t e t e r n e  i er in dri ng , når f r e d 

n i n g s p l a n e n  skulle rev ideres.

K ø b e - b u g t - o m r å d e t  blev der hel le r ikke gjort 

så meget ud af. Det havde sin f o r kl ar in g i 

k y st en s tætte b e b y g g e l s e  med somme rhu se .

Kun nogle få ledige a r ea ler  ud mod str an de n 

og langs vejens l a n ds id e blev op ta g et  på 

planen. De rti l kom, at man i de år drø ft ed e 

Køge b u g t - k y s t e n s  p r o b l e m e r  med he nsy n til 

b e b y g g e l s e  og S-bane, og at man havde planer 

om at n e d s æ t t e  et udvalg, som sk ulle afgive 

forslag. M e d v i r k e n d e  var u t v i v l s o m t  også 

den ringe o p m æ r k s o m h e d ,  man s k æ n ke de  disse 

fattige l a n d k o mm un er , hvor f o r h ol de ne  var
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yderst prim iti ve . Jeg husker, at møde rne  

blev holdt f . e k s . i  triste f o r s a m l i n g s l o k a l e r  

eller i s o g n e r å d s f o r m a n d e n s  spisestue.

Engang, hvor det e f t e r h å n d e n  blev for mørkt 

til, at vi kunne se hin anden, blev der tændt 

en enlig, b l æ n d e n d e  pære, h æ n g e n d e  ned over 

bordet. Loven om p l a n l æ g n i n g  af Køge bugt- 

områd et  kom først 1961.

Af l o v b e m æ r k n i n g e r n e  til f r e d n i n g s p l a n b e s t e m 

m e l s e r n e  fremgik, at f r e d n i n g s p l a n e r n e  var 

tænkt som m i d l e r t i d i g e ,  og at de skulle r e 

vi d ere s hvert femte år. R e v i s i o n e n  skulle gå 

ud på at ud tag e de a r ea le r af planen, som i 

m e l l e m t i d e n  var blevet fredet eller opgivet 

fredet, men der kunne også o p ta g es  nye a r e a 

ler på p l a n e n .

R e v i s i o n e n  viste sig i m i d l e r t i d  at være et 

stort og k o m p l i c e r e t  arbejde. Det havde jeg 

slet ikke p e r s o n a l e  til, så jeg nåede kun at 

r ev id er e det n o r d l i g e  område. S p ø r g s m å l e t  om 

o p t a g e l s e  af de foran o mt al te  l o k a l i t e t e r  

blev de rfo r ikke gen op ta ge t.

Som tiden gik og b e b y g g e l s e n  i ve st e g n e n  og 

i Køge b u g t - k y s t e n s  b a g l a n d  voksede, blev 

der st ørr e f o r s tå el se  for b e v a r i n g e n  af l o 

k a l it et er n e.  F r e d n i n g e r  af moser og enge 

langs Store Vejle å og N y bø lle  å blev s t a d 

fæstet af o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ;  m e d v i r k e n d e  

hertil var nok, at k o m m u n e r n e  b ak ke de  f r e d 

ni nge n o p .

Den g o d k e n d t e  f r e d n i n g s p l a n  o m f a t t e d e  groft 

regnet 4ooo ha. Næ vne s må det nok, at f r e d 

n i n g s p l a n e n s  u d a r b e j d e l s e  og over f r e d n i n g s 

n æ vn et s g o d k e n d e l s e  ikke sk ete for hele p l a 

nen på een gang, så l ede s som f or an s t å e n d e  

omt al e kunne give indtr yk af. Det skete i 

3 etaper, bl.a. for h ur ti g t at få en plan, 

etape 1, g o d ke nd t for n or deg ne n, som jo var



den s t æ rk es t truede del af omegnen. S e k r e t a 

r iatet gj o rd e  fo rs l a g e n e  færdige til i n d s e n 

delse til o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ,  som havde den 

e n d el ig e g o d ke nd el se , og som havde an s va re t 

for, at pl a ne n blev t in gl y s t  og b e k e n d t g j o r t  

i S t a t s t i d e n d e .

Ko r te ne  blev tegnet på de af l a n d b r u g s m i n i 

s t er ie t a u t o r i s e r e d e  ka lke r til brug ved t i n g 

lysning, og jeg u n d e r s k r e v  k o rt en e "som l a n d 

i ns pe kt ør ";  ingen andre kunne man bede om at 

s kri ve under på, at k o r t e n e s  u d v i s e n d e  var i 

o v e r e n s s t e m m e l s e  med u d v a l g e t s  v ed ta ge lse r. 

M a t r i k e l d i r e k t o r a t e t  påtog sig at br i ng e m a 

trikel 1 i s te rne i f o r s k r i f t s m æ s s i g  stand, s å 

ledes som t i n g l y s n i n g s k o n t o r e r n e  k ræ ve de  det.

Med e ns  dette ar be jde  stod på, blev pl ane n fo 

relagt amterne, ko mmu ne rn e,  f r e d n i n g s n æ v n e n e  

og n a t u r f r e d n i n g s f o r e n i n g e n  ved en række m ø 

der. Her r e d e g j o r d e  fo rm a n d e n  for lovens 

f r e d n i n g s p l a n b e s t e m m e l s e r  (som jo var noget 

nyt) og u n d e r s t r e g e d e ,  at sp ør g s m å l  om æ n 

d r in ge r i den b e s t å e n d e  t i l s ta nd  af de på 

p la ne n o p ta gn e a r e a l e r  sk u ll e fo re l æg ge s for 

o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t .  H e r e ft er  i n d s e n d t e s  f o r 

slaget til o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ,  som g o d k e n d 

te fo rsl age t (de n o r d l i g e  og n o r d v e s t l i g e  

et ape r i 1938 og de v e s t li ge  og s yd lig e i 

1 9 4 o ).

B a g g r u n d e n  for de 3 h e rr er s i nd tr æ d e n  i u d 

va lget var klar nok. Lett ha vde taget i n i t i 

at ivet til u d v a l g e t s  n e d sæ tt el se , F o r c h h a m m e r  

havde taget i n i t i a t i v e t  til "den gr ønn e b e 

t æn kn ing ",  og H e n d r i k s e n  var formand for b y 

p l a n l a b o r a t o r i e t .  Der var andre k v a l i f i c e r e 

de folk, som kunne have ti lt rå dt  udvalget, 

men jeg ved, at Lett i n s i s t e r e d e  på, at 

flere end 3 ville han ikke have.



Trods de h e rr e rs  ret f o r s k el li ge  gemyt, fo r

løb mø d e r n e  roligt. Lange d i s k u s s i o n e r  om 

p r o b l e m e r n e  var sjældne, og b e s l u t n i n g e r n e  

blev de rfo r h ur tig t truffet. H en d r i k s e n  var 

den mest t i l b a g e h o l d e n d e  med at udtale sig. 

Han ville helst vide, h vo rd an  de andre så på 

det, før han selv tog sti lling. Han var en 

god f ort al er for b y p l a n b e v æ g e l s e n ,  men jeg 

tror nok, at han stod lidt u s i kk er t overf or  

f r e d n i n g s p l a n l æ g n i n g e n .  - I sine foredrag 

var han mere f o r ta le re n for det nye end k r i 

t i ke re n af det gamle, og sku ll e han k r i t i s e 

re, skete det al tid på en sådan måde, at i n g 

en følte sig ramt. Da han sk ull e holde f o r e 

drag om f a c a de lø se  veje, bad han mig om at 

b e s ti ll e et l y s b i l l e d e  af en v e j s t r æ k n i n g  med 

mange si deveje, men uden v e j na vn e og f o t o g r a 

feret s pe jl v en dt . Vejen var Lyn gby ve j 

ig en ne m G e n to ft e kommune, men da den var g a n 

ske u i g e n k e n d e l i g ,  kunne K ø b e n h a v n s  amt og 

G en to f t e  k o mm un e ikke føle sig ramt.

F o r c h h a m m e r  u dt a lt e sig altid gerne og med 

ma nge ord, men det var tit svært at finde ud 

af, hvad han e g e n t l i g  mente. Han kunne l i g e 

som ikke lægge sig fast på en enkelt løsning, 

men ville holde flere m u l i g h e d e r  åbne. Man 

kan måske sige, at F o r c h h a m m e r  på denne måde 

"s pi ll ed e"  på sin ukl arhed, så den blev 

frugtbar. Han ville få sine m e d a r b e j d e r e  til 

selv at tænke over t in gen e - og det måtte 

man jo så. Når man så ha vde tænkt, var han 

altid vil lig  og v el op l a g t  til at se på det, 

man ha vde lavet. S t a r te de  man med at sige, 

at det nok ikke var som st ad si ng en iø re n havde 

ment (sådan t il ta l t e  man sin chef dengang), 

s va red e han venligt, at det jo kunne være,at 

det man ha vde fundet ud af var bedre. I den 

s i t u a t i o n  var F o r c h h a m m e r  helt an der le des ; 

han holdt sig til det fremlagte, og man var



slet ikke i tvivl om, hvad han me nte om det.

F o r c h h a m m e r  kunne også være uklar at omgås. 

Når vi f.eks. fulgtes ad i min bil fra møder 

i omegnen, og jeg så på h j e m v e j e n  spu rgt e 

ham, hvor han ville hen, så svare de  han blot: 

"Ja, nu kan vi da følges ad d e r i n d a d " 5og når 

jeg lidt læng er e he nne igen spurgte, om han 

ville hjem eller helt ind på kontoret, så 

s v ar ed e han :"Ja, nu kan vi jo se"-

Lett de ri mod  var kort og klar, og så var han 

hurtig. En s a g s b e h a n d l i n g  skulle helst a f 

sluttes, mens man ha vde den fremme. Lett var 

h a n d l i n g e n s  mand, for ham var det vigtigt, 

at a r b ej de t med fors la g til f re dn in ger  h u r 

tigt kom i gang - og blev holdt i gang.

Man d r ø f te de  som regel s a ge rn e ud fra et o p 

læg fra se k r e t a r i a t e t ,  og når så s e k r e t æ r e n  

h avde re de g j o r t  for op lægget, så Lett l i g e 

som s p ø r g e n d e  på m e d l e m m e r n e  og bem ærkede, 

at det så da meget f o r nu ft ig t ud - "men hvad 

mener d 'h er re r ?" . Når så m e d l e m m e r n e  havde 

ud tal t sig, og Lett ikke havde fundet, at 

der var fremsat v æ s e n t l i g e  i n d v e n d i n g e r  mod 

op lægget, a f s l u t t e d e  han f o r h a n d l i n g e r n e  med 

et: "Så er vi enige", og s a m t i d i g  så han 

stift på m e d l e m m e r n e ,  som så nikkede. Var 

der en sag, hvor o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  havde 

det si d st e ord, kunne han tilføje: "Jeg h å 

ber da, at jeg kan få o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  

med".

Mø d ern e blev holdt i h ø j e s t e r e t s  kæremålssal. 

Vi havde en fast u g e n t l i g  m ø d ed ag  - kl. 1 4 ^ ,  

når h ø j e s t e r e t  sluttede, og mange b e s i g t i g e  1- 

sesdage, og der var altid mange p un kte r på 

da gs or de ne n,  så k lo kk en  kunne godt blive 

mange, inden vi sluttede.

Når a f g ø r e l s e r n e  var be sl ut tet , sku lle  sa-



ge rne e k s p e d e r e s  al de le s om gående, så vi fik 

travlt i s e k r e t a r i a t e t ;  ofte blev vi på k o n 

toret efter lukketid, men ingen gjorde vrøvl 

over det; det var da så rimeligt. På h j e m v e 

jen fra k o n t or et  tog jeg tit om ad Lett med 

s k r i v e l s e r  til u n d e r s k r i f t  og d ere ft er v i d e 

re om ad po st kas sen .

Jeg var meget glad for at ar be j de  for u d v a l 

get, og jeg tror også, de var glade for mig; 

jeg følte det i al fald, og de var altid p a 

rat med nogle p å s k ø n n e n d e  ord, når det bød 

sig for.

Det var også me get t i l f r e d s s t i l l e n d e ,  at man 

kunne se r e s u l t a t e r n e  af sit arbejde, både 

med f r e d n i n g s p l a n e n  og med sti anl æ gg en e,  m å 

ned for m åne d kunne vi føre f r e d n i n g s r e g i -  

stret a 'jour med e n d el ig e k e n d e l s e r  og nye 

s t i e r .

Min b e s k r i v e l s e  af m e d l e m m e r n e  er n a t u r l i g v i s  

meget forenklet, men B en tz on  havde dog en, 

som var endnu enklere. En gang blev han 

spurgt om, h v or da n de 3 m e n n e s k e r  dog kunne 

ar be jd e sammen. Hertil s va red e Bentzon, at 

vel var der 3 men ing er , men da F o r c h h a m m e r  

havde 2, Lett 1 og H e n d r i k s e n  ingen, så 

blev det Letts, som kom til at gælde.

F r e d n i n g e r n e

En anden opgave for u d v al ge t var n a t u r l i g v i s  

selve f r e d n i n g s p l a n e n s  g en n e m f ø r e l s e .  Dette 

ar b ejd e tog u d v a lg et  op, a l l er ed e inden a r 

bejdet med pl an en  var helt afsluttet. Den 

første fredning, som ud va lg et  gav forslag til, 

og som blev ge nne mf ø rt , var a re a le r i B i r k e 

rød ko mm une  ned til Sjælsø. Hurti gt fulgte 

andre efter. Af de ca. 46oo ha, som var o p 

taget på f r e d n i n g s p l a n e n , nåede u dv al get  og 

jeg (se senere) at g e n n e m f ø r e  fredn in g a f c a .



26oo ha, alle de mest f r e d n i n g s v æ r d i g e  o m r å 

der.

De fleste af f r e d n i n g e r n e  blev g e n n e m f ø r t  e f 

ter n a t u r f r e d n i n g s l o v e n ,  som regel som følge 

af et afslag på et a n d r a g e n d e  om t i l l a d e l s e  

til b e b y g g e l s e  (evt. som me rh us e ).  Ej er en  h a v 

de så ret til er st at ni ng , og udv al ge t valgte 

h e r ef te r at rejse f re dn ing ssa g,  ikke alene 

for det o m h a n d l e d e  areal, men på e t " p a s s e n d e " 

st ørr e om råd e af f r e d n i n g s p l a n e n . Nogle f r e d 

ni ng er  blev g e n n e m f ø r t  efter st il o v e n  (se 

senere) i f o r b i n d e l s e  med anlæg af stierne. 

S e k r e t a r i a t e t  lavede fr edn in g s fo rs la g en e med 

t i l h ø r e n d e  m a t r i k e l k o r t , der viste g r æ n s e r n e .

Jeg var ofte ude at r åd fø re mig med k o m m u n e r 

ne, n a v nl ig  om f r e d n i n g s g r æ n s e r n e , som jo 

ikke må tte k o l l i d e r e  med e v e n t u e l l e  b y g g e 

planer. K o m m u n e r n e  var altid rede til et m ø 

de om sagerne, og vi havde ingen v a n s k e l i g 

he der med at tale os tilrette. En fordel for 

mig var det n a t u rl ig vi s,  at jeg ke ndt e o m 

egn e ns  s o g n e r å d s f o r m æ n d  og deres k o m m u n e i n g 

e n iø re r fra ma nge t i d l i g e r e  mø der helt t i l 

bage fra min tid i K ø b e n h a v n s  kommune.

Det hele var jo iø vr ig t d e ng a ng  meget e n k l e 

re end senere. K o m m u n e k o n t o r e r n e s  pe rs o n a l e  

be s to d af så få. Alle, f.eks. i L y n g b y , v i d 

ste, hvad der foregik: "Han er ikke hjemme 

i dag - han er der og der - jeg skal sige 

det til ham ....". Så r in ged e han næste dag. 

Der var også langt mi n dr e jura end senere.

U d v al ge t beså som regel området, h vo r e f t e r  

fo rsl ag et  blev sendt til s t a t s m i n i s t e r i e t  

med a n m o d n i n g  om at rejse sagen. Dette s k e 

te så, uden at m i n i s t e r i e t  tog s t i l li ng  til 

f o r s l a g e t .

U d v al ge t blev altid indbudt til fr ed ni ng s-  

n æ v n e n e s  mø der v e d r ø r e n d e  u d v a l g e t s  sager,
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men ofte også til sager, som formelt ikke 

angik f r e d n i n g s p l a n e n , f.eks. s k o v b r y n s s a g e r  

og sager om f re dn ing  af k i r k e r n e s  omgivelser. 

Det var som regel mig, der mødte på ud va lg et s 

vegne. Det var jo ganske i nt er ess an t, at et 

u dva lg med et m ed l e m  af o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  

som form and  i n d s t i l l e d e  sager rejst ved h e n 

v e n de ls e til s t a t s m i n i s t e r i e t ,  og at dette 

m i n i s t e r i u m  stod som sag sr e js er . Noget o v e r 

f r e d n i n g s n æ v n e t  a l l i g e v e l  følte sig ret b u n 

det af. F r e d n i n g s n æ v n e n e  følte sig nok mere 

bundet af s t a t s m i n i s t e r i e t  - selv om dette som 

nævnt formelt ikke tog stilli ng , men alene 

f r e ms en dt e  u d v a l g e t s  s k r i v e l s e  med a nm od n i n g  

til f r e d n i n g s n æ v n e t  om at træde i funktion.

Jeg hus ke r en tid lig  f r e d n i n g s s a g  (Vaserne, 

fra m id t e n  af fyrrerne). D o m m e r e n  spurgte, 

hvem der var r e k v i r e n t  - et begreb jeg ikke 

kendte. "Vi må have en r ek vi ren t",  som d o m 

m eren sagde. Lett br ag te  k la ri ng  over dette 

p r o b l e m  ved at fastslå, at det gr øn ne udvalg 

skulle o p t r æ d e  som re kv i r e n t  på s t a t s m i n i 

s t e r i e t s  vegne. Ud tr y k k e t  har dom m er en  jo 

nok he nte t fra v a n d l ø b s l o v g i v n i n g e n  som et 

udtryk for den, der vil have noget gennemført.

F r e d n i n g s n æ v n e n e  var jo ikke s ag ky ndi ge,  og 

de m ått e have nogen, der kunne svare l o d s 

ejerne.

Som en a n e k d o t e  til b e l y s n i n g  af gamle dage 

ga nske tæt på K ø b e n h a v n  kan tjene en o p l e 

velse fra Hjort ek ær,  hvor det af hensyn til 

mu lig k o n s t a t e r i n g  af f r e d s k o v s p l i g t  var af 

b e t y d n i n g  at få oplyst, om der i gamle dage 

havde været skov på nogle bakker, der var 

o m f at te t af en a n s ø g n i n g  om v i l l a b e b y g g e l s e .

- Natur fr ed n i n g s  f o r en in ge n påstod, at den 

skov, der fandtes, var fredskov, me d en s  e j e 

ren hævdede, at det var noget s e l v g r o e t ,der
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var o p v ok se t i år ene s løb. Til det si dst e 

s v ar ed e f r e d n i n g s d o m m e r e n ,  at derfor kunne 

der jo godt endnu længe re  til bag e have været 

skov - og måske var der nogen i lan dsbyen, 

gamle folk, som ku nne fortæ lle  om for holdene. 

En t i l hø r er  fortalte, at en gammel mand nede 

i byen må ske  vidste noget - ham ku nne han 

godt hente. Den ga mle mand f or tal te  så, at 

han ha vde pløjet her i sine unge dage i å r e 

vis på de marker. Der var ikke nogen skov.

Men jorden var ikke sæ rli g god. "I mine 

sen e re  år har jeg ikke plø jet  der". "Ja,tak 

for Deres o p l y s n i n g e r " ,  sa gde dommeren. Da 

ma n de n så sku lle  til at gå, sagde dom meren: 

" H vor fo r var det eg ent li g,  De holdt op?"

"Jo, det gj ord e vi, fordi jorden var så b e 

s v ær li g at pløje, fordi vi u s t a n d s e l i g  st ødt e 

på store tr ær ød de r" . ( Ti l la d e l s e n  blev iøv- 

rigt givet, fordi man ikke med t i l s t r æ k k e l i g  

stor s i k k e r h e d  turde fastslå f r e d sk o vs pl ig t.  

Sagen dr e j e d e  sig om S c a v e n i u s ' ejendom).

De gr øn ne  stier

Kort ef ter den tyske b e s æ t t e l s e  blev u d v a l 

get a n m o d e t  om at lave et forslag til " g r ø n 

ne" st ier i omegnen, s å l e d e s  som fo re sl åe t i 

den gr ønn e b e t æ n k n i n g  fra 1936. Sigtet med 

fo rs la ge t var at få folk i arbejde, men det 

var s a m t i d i g  et forslag, som hørte nøje s a m 

men med f r e d n i n g s p l a n e n s  idé. S e k r e t a r i a t e t  

lavede et forslag, o m f a t t e n d e  17 stier ( h v o r 

af dog de 3 var u d f l u g t s v e j e ) med en samlet 

læ ng de på ca. loo km. F o r s l a g e t  var et u d 

drag af stier og veje, som var for eslået i 

den grønne be tæ nk ni ng . S a m t i d i g  lavede s t a t s 

m i n i s t e r i e t  (sikkert bis t åe t af ud va l g e t s  

formand) et udkast til lov om anlæg af stier 

i K ø b e n h a v n s e g n e n s  grø nne  o m r å d e r .Loven i n d e 

holdt også b e s t e m m e l s e r  om fredn ing  af o m r å 
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der langs stierne.

Loven blev v ed ta get  i 194o, og den gav b e 

my n d i g e l s e  til anlæg af 17 stier (og veje), 

b e l i g g e n d e  som vist på et kort, der som b i 

lag fulgte med loven. F o r s l a g e t  til stierne 

var jo kun gan sk e s k i t s e m æ s s i g t , så der måtte 

u d a r b e j d e s  d e t a i l l e r e d e  forslag, førend der 

kunne tages fat på an læ gg el se n.  Udval get  

traf af tal e med k o m m u n e r n e s  og am te rn e s t e k 

niske f o r v a l t n i n g e r  om u d a r b e j d e l s e n  af d e 

t a i l p r o j e k t  e rne og om selve an læ gg els en . A m 

terne fik de st ørr e stier, som gik gennem 

flere ko mmu ner ; de mere lokale stier fik k o m 

munerne, og hvor disse ikke ha vde teknisk 

forval tni ng,  fik a mt ern e også disse stier. 

Sa mmen med de u d p e ge de  k o m m u n e i n g e n i ø r e r  og 

amtsvej i n s p e k t ø r e r  v an dr e d e  jeg ter ræ ne rn e 

igennem, og sam me n fandt vi så ud af, hvor 

st i ern e sk ul le ligge i marken. Under u d a r 

b e j d e l s e n  af d e t a i l p r o j e k t e r n e  var jeg i s t a 

dig f o r b i n d e l s e  med de tek ni sk e forva lt nin ger . 

Der d uk ke de mange sp ør gs må l op, som der måtte 

tages s t i ll in g til. Det var faktisk et stort 

arb ejd e for både ud val g og s e k r e t a r i a t  at få 

det hele til at "gå op". Det gik dog trods 

alt let, der var ikke d e ng an g så mange til 

at "blande sig"; det hele var meget enklere, 

bl.a. fordi den p e r s o n l i g e  k on tak t betød mere 

end nu om dage.

E f t e r h å n d e n  som d e t a i l p r o j e k t e r n e  f or elå ,i nd-  

se nd te s de til udvalget, som så kn y tt ed e de 

are ale r til forslaget, som man fandt det v i g 

tigt at frede for d e r i g e n n e m  at si kre ,a t s t i 

en kunne b eh ol de  sin l a n d s k a b e l i g e  b e l i g g e n 

hed. Nogle af disse fr ed ni ng er  var "store", 

f.eks. blev hele l a n d s k a b e t  fra Å se b a k k e n  ved 

H øs te r k ø b  og ned til Sjælsø fredet gennem 

stiloven. Det sa ml e de  forslag ind se nd te s



de r e ft er  til s t a t s m i n i s t e r i e t  til g o d k e n d e l 

se og he rf ra  videre til s t i l o v e n s  e k s p r o p r i 

a t i o n s k o m m i s s i o n .  U n d e r v e j s  havde det p a s s e 

ret m i n i s t e r i e t  for o f f e n t l i g e  arb ej de r ( Ve j

d i r e k t o r a t e t ) ,  som skulle påse, at visse t e k 

niske krav var opfyldt, f.eks. til s t i g n i n g 

er og bre dde  m.m.

Jeg deltog på u d v a l g e t s  vegne i e k s p r o p r i a 

t i o n s k o m m i s s i o n e n s  møder. Der ops tod  ofte 

s pø rg s m å l  om visse æ n d r i n g e r  af forslagene. 

De mi n d r e  kunne or dne s på stedet, men større 

måtte f o r el æg g es  udvalget.

Af de ca. loo km sti nåede ca. h a l v d e l e n  at 

b live anlagt under be sæ t t e l s e n ,  men så var 

det også slut, a r b e j d e t  blev s t a n ds et  u m i d 

d e lb ar t efter b e f r i e ls en . På det ti ds pun kt  

forelå de r e s t e r e n d e  stier som h a l v f æ r d i g e  

eller blot som e k s p r o p r i e r e d e  arealer, og 

nogle af f o r s la g en e kun som h a l v v e j s  u d a r 

bejdede.

Ef ter u d v a l g e t s  o p h æ v e l s e  i b e g y n d e l s e n  af 

5o 'erne o v e r d r o g  s t a t s m i n i s t e r i e t  u dv al g e t s  

arkiv til mig med a n m o d n i n g  om at fo rt sæt te 

a r b e j d e t  med f r e d n i n g s p l a n e n s  g en n em fø r e l s e .  

Jeg var i m e l l e m t i d e n  blevet s t a t s m i n i s t e r i 

ets k o n s u l e n t  i na tur f r e d n i n g s s a g e r , så jeg 

f o rt s a t t e  ganske som før med at u da rb e j d e  

f r e d n i n g s f o r s l a g  og bede s t a t s m i n i s t e r i e t  om 

at rejse sager.

Jeg synes, det er værd at nævne, at g e n n e m 

f ør els en  af f r e d n i n g s p l a n e n  ikke gav a n l e d 

ning til no gen k o n f l ik te r;  jeg tænker herved 

på p r o t e s t e r  mod fre dn in g til fordel for b e 

b ygg els e.  De k o m m u n a l e  m y n d i g h e d e r ,som f r e d 

n i n g s p l a n e n  b e rø r te  - ca. 3o k o m mu n er  i 3 

amter - kunne n a t u r l i g v i s  have ønsker om 

v isse æ nd rin ger , der som regel kunne i m ø d e 

kommes, uden at det gik ud over h e l h e d e n  i
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f r e d n i n g s f o r s l a g e t .  Nævnes må også, at fred- 

n i n g s p l a n e n  heller ikke gav a n l e d n i n g  til 

p r o b l e m e r  ved u d a r b e j d e l s e n  af de nogle år 

se ner e g e n n e m f ø r t e  b y u d v i k l i n g s p l a n e r  for 

Kø b e n h a v n s e g n e n .

III. K O N S U L E N T E M B E D E T S  O P R E T T E L S E  OG A R B E J D S 

OM RÅD E (s. 26- 56)

1. E m b e d e t s  op ret t el se , ar be j d e t s  t i l r e t t e 
l æg gel se  .

Jeg blev ansat i s t a t s m i n i s t e r i e t  som k o n s u 

lent i n a t u r f r e d n i n g s s p ø r g s m å l  den 1 . april 

1947. S t a t s m i n i s t e r i e t  var jo de ng an g n a t u r 

fr e d n in ge ns  m i n i s te ri um . D e p a r t e m e n t s c h e f e n  

var A nd rea s Møller.

Der blev ikke ud se ndt  noget ci rk u l æ r e  om e m 

be det s o pr et t el se , og da der sam ti di g var 

b la ds t r e j k e ,  fik ingen k e n d sk ab  til o p r e t t e l 

sen. U da dti l - jeg tænker her først og f r e m 

mest på, at f r e d n i n g s n æ v n e n e  kunne have haft 

brug for k o n s u l e n t e n  - havde o p r e t t e l s e n  af 

embe det  de rfo r ingen ø j e b l i k k e l i g  virkning.

Indadtil - jeg tænker her på det m in is ter iu m, 

hvor jeg var ble ve t ansat - skete der heller 

ikke noget. Jeg havde ventet at høre nærm ere  

om, hvor jeg sku ll e pl aceres, i selve m i n i 

ster iet  eller ude n fo r som en a f d e li ng  med sin 

egen a d m i n i s t r a t i o n .

Der var ma nge  andre s pø rg s m å l  af a d m i n i s t r a 

tiv og p ra kt i s k  art, jeg gerne ville have 

kl a rh ed  på, men m i n i s t e r i e t  lod altså ikke 

høre fra s i g .

Min første pligt følte jeg måtte være en v i 

sit hos d e p a r t e m e n t s c h e f e n  for at takke for 

an sæ tt el se n , og så kunne jeg jo sa m ti di g k o m 

me ind på de spør gsm ål , som tr æn gt e sig på



for mig. Ef ter flere forgæ ves  forsøg på at 

t ræffe d e p a r t e m e n t s c h e f e n  på hans kon to r l y k 

ke des det mig at træffe ham pr. t e l e f o n , h v o r  

jeg så s p u r g t e  om, hv or når  det kunne passe 

ham, at jeg kom op for at takke for ansættel

sen, og sagde, at der var f o r s k e l l i g e  sp ør gs 

mål i f or b i n d e l s e  med e m b e d e t s  opr et te ls e,  

jeg gerne ville have kl a r h e d  over. D e p a r t e 

m e n t s c h e f e n  var meget ven li g - jeg b e h ø ve de  

s a n d e l i g  ikke at komme for at takke hamjd et 

h avde jeg jo a l l er ed e gjort nu. Han øn sk ed e 

mig h j e r t e l i g  t i l ly kk e og alt mu lig t held i 

fr emtiden; og hvis der var noget, jeg gerne 

ville tale med m i n i s t e r i e t  om, h e n v i s t e  han 

til e k s p e d i t i o n s s e k r e t æ r  Grage, som havde 

med f r e d n i n g s s a g e r n e  at gøre.

Jeg havde d e r ef te r en s am t a l e  med Grage.

Jeg f or sto d på denne, at m i n i s t e r i e t  ikke på 

fo r hån d ha vde  haft nogen o v e r v e j e l s e r  af de 

s pø rg sm ål , jeg s t i l l e d e  -"de må tte løse sig 

h en ad vejen", som Grage u d t r yk te  det. Iøvrigt 

m e nt e Grage, at jeg sk ull e i nd re tte  mi g , s o m  

jeg selv s y n t e s .

Det gj ord e jeg så. Jeg var d en gan g teknisk 

s e k r e t æ r  for K ø b e n h a v n s e g n e n s  f r e d n i n g s p l a n 

udvalg, og jeg b e s l u t t e d e  mig til at b e t r a g 

te s e k r e t a r i a t e t ,  som i fo rve je n blev betalt 

af s t a t s m i n i s t e r i e t ,  som k o n s u l e n t e n s  s e k r e 

tariat, som jeg så kunne udbygge, e f t e r h å n d 

en som e m be de t k r æv ed e det.

Ar b e j d e  m a n g l e d e  jeg ikke. S e k r e t a r i a t e t  h a v 

de travlt med u d a r b e j d e l s e  af f r e d n i n g s f o r 

slag, og jeg blev i s t i g e n d e  grad brugt som 

k o n s u l e n t  for K ø b e n h a v n s e g n e n s  to f r e d n i n g s 

nævn, ikke alene i f o r b i n d e l s e  med ud va l g e t s  

sager, men også n æ v n e n e s  andre sager (skov- 

b r y n s s a g e r  m.m.).

I 1948 døde fo rma nd en  for f r e d n i n g s p l a n u d v a l -
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get, h ø j e s t e r e t s d o m m e r  Lett. Der blev ikke 

udnæ vnt  nogen ny formand - jeg forstod på 

m i n is te ri et , at man fra p o l it is k  side helst 

så u d v al ge t ophævet. Det f un g ere de i m i d l e r 

tid videre, s ål ede s at u d v a l g e t s  jur id i sk e 

sekretær, p r o t o k o l s e k r e t æ r  Jørgen Bentzon, 

og jeg f or ts at te  med u d a r b e j d e l s e  af f r e d 

n i n g s f o r s l a g  og i n d s e n d e l s e  til s t a t s m i n i s t e 

riet a l de le s som før. Jeg blev godt hjulpet 

af Jørgen Benzon, som fo rts at te  hos mig i n d 

til sin død i 1951.

U dv alg et  blev ophæ vet  eng ang  i Erik E ri ks ens

s t a t s m i n i s t e r t i d .  Det videre arb ej d e med

f r e d n i n g s p l a n e n s  g e n n e m f ø r e l s e  blev he ref ter
x / n o t g

o ff ic i e l t  o v e r d r a g e t  til k o n s u l e n t e n . /  -----

Jeg var e f t e r h å n d e n  bl eve t be st y r k e t  i, at 

min måde at "an læ gge " k o n s u l e n t e m b e d e t s  a r 

bejde på, var den rigtige, og at grun den  til, 

at m i n i s t e r i e t  havde været så f or be h ol de n 

med at råde mig, nok var m a n g l e n d e  s a g k u n d 

skab på det område, hvor jeg havde den. Jeg 

havde jo ar b ej de t  med "grønne" områder og 

f r e d n i n g s p l a n l æ g n i n g  siden 193o i min t i d l i 

gere s t i l l i n g  som in ge niø r i b y p l a n a f d e l i n g 

en i K ø b e n h a v n s  k om mu ne  under st ad i n g e n i ø r  

F o r c hh am me r.  Nu var jeg glad for ikke d e n 

gang at have fået råd, som måske havde vist 

sig min dr e gode, men som jeg ville have følt 

mig bun de t af.

x ) J. Gardes Note:

Ued en æ n d r i n g s l o v  i 1959 i n df ør te s hje mm el 
for at e t a b l e r e  f r e d n i n g s p l a n u d v a l g  o v e r 
alt i landet med n ær mer e a ng ive n s a m m e n s æ t 
ning og ko mpe t en ce . Før 1959 på hv i l e d e  f r e d 
n i n g s p l a n l æ g n i n g  formelt o v e r f r e d n i n g s n æ v 
net. Det k ø b e n h a v n s k e  udv alg  hv il ed e ikke 
på lov hj e mm el .  Der kom i 1954 endnu et 
" u l o v h j e m l e t "  udvalg, f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e t  
for A a r h u s - e g n e n , omtalt nedenfor.



Det rent k o n t o r m æ s s i g e  forløb på den må de ,a t 

jeg den første tid m åt te b e ny tt e  mine h i d t i 

dige loka ler  i Vartov, da m i n i s t e r i e t  ikke 

ha vde tænkt på k o n t o r l o k a l e r  (med dertil h ø 

rende in ve nt ar  og r e k v i si tt er ).  Vartov var 

d e ng an g anneks til rådhuset. B e n y t t e l s e n  var 

n a t u r l i g v i s  med k o m m u n e n s  ti lla de lse , men 

ku nne jo kun være mi d le r t i d i g .

Jeg b e n y t t e d e  enh ve r le jl i g h e d  til at minde 

s t a t s m i n i s t e r i e t  om, at jeg måtte have nogle 

loka ler  med plads til te gne bor de , k o r t s k u f 

fer og ar kiv s ka be , som jo fylder m e g e t . M a n  

hø rte ve n lig t på mig, men jeg mødte ikke 

rigtig f or s t å e l s e  for mine ønsker, og det 

æ r g r e d e  mig. Men så fandt jeg på at f o r t æ l 

le dem, at k o m m u n e n  havde brug for lo ka l er ne  

i Vartov. S t a t s m i n i s t e r i e t  fandt så ud af, 

at jeg ku nne flytte ud til n a t u r f r e d n i n g s -  

rådet, som havde ko nto r i en 3 - v æ r e ls es - 

l e j l i g h e d  i To rvegade. P ro f e s s o r  Sparck var 

d e n g a n g  formand for rådet, og han blev noget 

forbavset, da jeg t r o p p e d e  op; jeg tror ikke, 

at han var bl ev et  u n d e r r e t t e t  om ordn ing en .

F o r u d e n  mig selv h av de jeg m a s k i n s k r i v e r  og 

en teg ner  med som he l d a g s  og 0 . E .C h r i s t e n s e n , 

som var der daglig i 2-3 timer. De rti l kom 

det gr ønn e u dv al g s arkiv (udvalget var da 

en dnu i funktion) og k o n s u l e n t e n s  arkiv.

Rådet og jeg fandt ud af at dele rumm ene  

med h i n a n d e n  i god for ståelse.

En lidt skarp o r d v e k s l i n g  med k o n t o r c h e f e n  

i s t a t s m i n i s t e r i e t  (E l k æ r - H a n s e n ) kort efter 

at jeg var flyttet ind i T or ve g ad e falder 

mig i tankerne. Det må have været i b e g y n 

de l se n af 5o'erne. Han ri ng ed e mig op og f o r 

talte, at m i n i s t e r i e t  havde fået et c i r k u l æ r e  

om, at der skulle spa re s på k o n t o r u d g i f t e r n e  

(det skulle man altså også dengang),og nu var t u 



ren kommet til mig. De har jo to damer på 

Deres kontor, sagde han - men hvad laver de 

e g e nt li g ? Jeg svarede, at den ene skrev på 

m a sk in e og den anden tegnede. Tegnede, s v a r e 

de han, det tro ed e jeg, De selv gjorde. De er 

jo ingeniør, så hende må De da kunne undvære. 

Jeg s v ar ed e ham, at det kunne jeg ikke, af 

samme grund, som han ikke kunne undv ære  sin 

sk riv ed am e,  fordi jeg troede, at han selv 

skrev på maskine. Når jeg svarede, som jeg 

gjorde, var det nok, fordi æ r g r e l s e n  over 

den m a n g l e n d e  f or s t å e l s e  for mit arbe jd e ikke 

havde sat sig. Jeg hø rte ikke mere fra ham , 

og han kunne være bl eve t gal i ho ve de t på 

mig, men det var han h e l d i g v i s  ikke. Senere 

mø d te s vi atter, bl.a. på Bornholm, hvor han 

som am t m a n d  var formand for f r e d n i n g s p l a n u d 

valget. Vi a r b e j d e d e  godt sammen og kunne 

spøge med h i n a n d e n  om vores t i dl ig er e s a m m e n 

stød.

Efter få år blev p l ad se n dog for trang, og 

så fl ytt ed e vi ud på D o s s e r i n g e n  i en større 

s t u e l e jl ig he d.  Senere igen til Set. A nn æg år d-  

en i St. K on ge nsg ad e, og e nd eli g ud til S t a 

tens L i v s f o r s i k r i n g s a n s t a 1t i Ny ropsgade. 

Sa m ti di g med f l y t ni ng en  blev e f t e r h å n d e n  de 

f o r s k e ll i ge  f r e d n i n g s o r g a n e r  samlet på ét 

sted. I Nyr ops ga de ,  hvor jeg a f s l u t t e d e  min 

tjeneste, havde ko n su le nt en , o v e r f r e d n i n g s 

nævnet, n a t u r f r e d n i n g s r å d e t , n a t u r f r e d n i n g s -  

r eg is t r e t  og f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e t  for K ø b e n 

havns, F r e d e r i k s b o r g  og Ros ki ld e amter sine 

kontorer. Det siger sig selv, at det var en 

stor fordel i det da gl ig e  a rb ejd e at have 

nær ko nt an t med hinanden.



2. T i l k n y t n i n g e n  til o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  og 
s a m a r b e j d e t  med dette, sæ rli g fo rm and en  s i 
den 1948, p r o f e s s o r  Poul A n d e r s e n .

Det er klart, at jeg, som den der lavede 

f r e d n i n g s f o r s l a g e n e ,  fulgte dem op ig en ne m 

f r e d n i n g s n æ v n e n e ,  og n a t u r l i g t  nok havde 

o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  også tit brug for min 

bistand, da det alene fun ge r ed e  med ju rid isk  

s ek re t a r i a t .  Jeg havde me get u db yt te  af d e t 

te l e j l i g h e d s v i s e  sam ar be jd e,  som iøvr igt  o f 

te skete på Poul A n d e r s e n s  initiativ. Poul 

A n d e r s e n  var formand fra 1948, da han e f t e r 

fulgte s t a t s m i n i s t e r i e t s  d e p a r t e m e n t s c h e f ,  

Fr e d e r i k  V . Petersen.

Det viste sig pr akt is k, at jeg ke ndte s a g e r 

nes gang fra start til slut, og jeg skrev 

de rfo r til s t a t s m i n i s t e r i e t  og spurgte, om 

det havde noget imod, at jeg k n y t t e d e s  fast 

til nævnet. Dette så m i n i s t e r i e t  gerne, og 

fra 1948 del to g jeg r e g e l m æ s s i g t  i o v e r f r e d -  

n i n g s n æ v n e t s  arbejde, h e r u n d e r  alle møder og 

rejser. T i l k n y t n i n g e n  til nævnet bi d ro g i ø v 

rigt i høj grad til, at k o n s u l e n t e m b e d e t  blev 

kendt ude i landet.

x) Note ved J . G a r d e :

Jeg sp u r g t e  Blix, om han vidste, hvor for  
Poul A n d e r s e n  var b le v e t  fo rm an d for o v e r 
f r e d n i n g s n æ v n e t  i 1948. - Blix vid st e det 
ikke bestem t.  Poul A n d e r s e n  havde selv e n 
gang under en frokost på en rejse fortalt, 
at det s k y l d t e s  (hang sa mme n med), at han 
havde haft ordet på et b o r g e r m ø d e  og talt 
me get varmt for at be va re  R u n g s t e d l u n d s  j o r 
der ubeb ygg et . Og så havde Poul A n d e r s e n  t i l 
føjet noget i r et nin g af, at han (Andreas 
Møller) ikke vidste, at han boede lige o v e r 
for .

x x ) n o t e :

Næ v net s j u r i d i s k e  s e k r e t æ r  var e k s p e d i t i o n s 

s e k re tæ r Grage.
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Jeg i/ar på b e s i g t i g e l s e  med o v e r f r e d n i n g s 

nævnet i Sømo sen  ved B a l l e r u p  og de ref te r 

til m ø d e p å  Ballerup Rådhus med bl.a. s o g n e 

råd og gru nd e je re . Mo sen var på fr ednings- 

planen, og f r e d n i n g s s a g e n  var rejst af det 

grønne udv alg  via s t a t s m i n i s t e r i e t .

Man fo r h a n d l e d e  bl.a. om ers ta tn in ge r,  og på 

et vist t i ds pu n kt  bad o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  om 

at må tt e trække sig ti lb ag e for alene at 

d røf te sagen. Da nævnet ( i alt fald nogle 

af m e d l e m m e r n e )  denga ng mente, at kun m e d 

lem me rne  kunne o v e rv ær e f o r h a n d l i n g e r n e ,holdt 

jeg mig tilbage, men formanden, pr of es so r 

Poul A n d e rs en  bad mig om at gå med ind.

Mødet b e g y n d t e  med, at han bad mig fortælle 

om f r e d n i n g s p l a n e n  her ud e - "det ved De jo 

en ma ss e om", som han sagde. Da jeg var 

færdig med at r e d eg ør e for f r e d n i n g s p l a n e n , 

føjede jeg til, at mosen var b e l i g g e n d e  i 

yderzon e;  det sy nte s jeg, var en oplysning, 

o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  må tte have nu, da de 

skulle til at fa sts ætt e e r st a t n i n g e r .  Jeg 

havde d år lig t nok talt færdig, før et medlem, 

h ø j s k o l e l æ r e r  Nyegaard, f£r op, og vendt mod 

fo rm an de n med di rr e n d e  stemme sagde, at denne 

form for møde fandt han helt forkert. K o n s u 

lenten burde ikke d el ta ge  i møderne. Han var 

kommet for at af gør e sagen på de p a p i r e r , h a n  

havde foran sig på bor de t og ikke andet -"og 

det med "yd erzone", hvad var dog det for n o 

get ?". Her brød for ma n de n ind med : " H r . f o l 

k e ti ng sm an d,  det må De da vide, De har jo 

selv været med til at ve dt age  b y u d v i k l i n g s -  

loven, hvor y d e r z o n e b e g r e b e t  er forklaret".

Da N y e g a a r d  gjorde tegn til at svare, rejste 

jeg mig op, s am led e mine pa pi re r sammen og 

he n ve n d t  til f o rm an d en  sagde jeg, at det vist 

var bedst, om jeg gik udenfor, og hertil n i k 



kede f o rm an de n b il li ge nd e.  Når jeg gik u d e n 

for, var det fordi jeg følte, at de nok b e d 

re kunne komme overens, når jeg ikke var til

stede. Da jeg havde ventet ret længe ude på 

gangen, ret n e d t ry kt  over optrinet, tog jeg 

hjem - for at sove på det. Næste dag f o r 

talte jeg Bentzon, hvad jeg havde været ude 

for. Han rådede mig til at sende o v e r f r e d 

n i n g s n æ v n e t  et brev, hvor jeg u d t r yk te  mit 

syn på sagen. Han hjalp mig med de t. De t var 

kort og sagligt: om mit m a n g e å r i g e  ar be jd e 

med f r e d n i n g s p l a n e r  og byplaner, om formåle t 

med o p r e t t e l s e n  af k o n s u l e n t s t i l l i n g e n  og om 

den pligt, jeg følte, jeg havde til at lade 

min viden gå videre, når jeg blev s p u r g t , m e n  

også når jeg mente, der kunne være brug for 

den. Jeg un d lo d helt at k o m m e n t e r e  N ye ga a r d s  

u d ta le ls er ,  men næ v nt e n a tu rl ig vi s,  at a n 

l e d n i n g e n  til mit brev var mø d et s forløb i 

o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t .

Jeg var meget utryg ved s i t u a t i o n e n ;  h v o r 

dan mon a f s l u t n i n g e n  b lev ? - Der må tte jo ske 

noget. A f s l u t n i n g e n  kom på et møde på en rej

se, og den var lige så o v e r r a s k e n d e  som b e 

g y n d e l s e n  på k on fl ik t en . Kort fortalt skete 

der det, at jeg blev bedt om at gå udenfor, og 

lidt ef ter kom et m e d l e m  ud til mig og s p u r g 

te, om jeg ville tr ækk e mit brev t i l b a g e , m e n  

det ville jeg ikke. Lidt efter blev jeg så 

kaldt ind, og fo rm an de n s p ur gt e mig, om jeg 

havde noget at t il føj e - det havde jeg ikke. 

Så sp ur gt e formanden, om m e d l e m m e r n e  havde 

noget at bemærke. N y e g a a r d  gentog, hvad han 

før havde sagt, og tilf øj ede , at han fandt 

br eve t fo rn ærm el igt . Da ikke flere øn sk ed e 

ordet, blev der en pause - hvad nu? Så tog 

f or ma nd en  ordet, og det e f t e r l o d  ingen tvivl 

om, h vo rd an  han så på sagen. Han ville, som 

han sagde, have lov til at bruge k o n s u l e n t e n
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i det om fa ng , han fandt det f o r n ø 

dent, og hvis nogen ville hi ndr e ham i det, 

så ville han ikke være formand for nævnet.

Så så for ma nd en  ud på m e d l e m m e r n e  for l i g e 

som at få en reaktion, og den kom omgående.

Ny e g aa rd  rejste sig op, vendte sig mod mig 

og sagde: "Skal vi så lade det være glemt". 

Jeg for op og tog hans hånd, og i min glæde 

røg det ud af mig: "Skal vi så ikke skåle i 

en øl sa mme n ?". Det var må ske ikke så b e 

tænksomt, fordi N y e g aa rd  var a f h o 1d s m a n d ,men 

han fik da en vand og vi andre en øl, og så 

s k ål ed e vi - og så var alt som før. Det blev 

nu ikke helt som før. - Fra da af deltog jeg 

i alle møder, og for ma nd en  br ugt e mig i s t i 

gende grad.

Om a d m i n i s t r a t i o n e n  i Poul A n d e r s e n s  tid kan 

jeg nævne en u d v e k s l i n g  af p å t e g n i n g e r  på en 

sag m e l l e m  Poul A n d e rs en  og Grage:

Under en b e s i g t i g e l s e  havde man b es lu tt et  at 

æn dre  en smule på en f r e d n i n g s g r æ n s e ,så n o g 

le ar e ale r under s k o v b y g g e l i n i e  kom med i 

fr edningen. "Hørte De det, Grage?". "Ja",sva

rede denne. - Da så sagen skulle sendes i 

c i r k u l a t i o n  - den s t a r te de  hos mig - k o n s t a 

terede jeg, at denne æ n d r i n g  ikke var med i 

fo rsl age t til k e n de ls e og gjorde formanden 

o p m æ r k s o m  på det. Poul A n d e rs en  blev gal i 

ho ve de t og p å t e g n e d e  sagen med følgende: 

"Hvorf or er a re ale t ikke kommet m e d ? " . H e r t i l  

sv ar ed e Grage med p åt eg n i n g e n :  "Fordi det i k 

ke står i ref era t et ".  Så kom der en ny p å t e g 

ning: "Hvor for  gør det ikke det?". Grage: 

"Fordi det ikke blev mig dik teret".

Jeg fik en gan g besøg af en af h ø j e s t e r e t s d o m 

merne på kontoret. Han skulle holde foredrag 

om f r e d n i n g s p l a n e r  (i jur id is k forening), og 

han havde brug for et s ke ma t i s k  kort, der



skul le  vise skove, 3oo m - g r æ n s e r  o.a.

Det var noget, t e g n e s t u e n  kunne hjæ lp e med. 

Jeg ville dog gerne have hans ma nu sk ri pt , så 

det vi lavede kunne ste mm e med teksten. Jeg 

blev noget forbavset, da jeg så, at han b e 

gyn d te  med at forklare, at en f r e d n i n g s p l a n  

var en fo r t e g n e l s e  over ma tr .n rr .,  h vo r p å  var 

ti n gl ys t nogle f o r el øb ig e f r e d n i n g s b e s t e m m e l 

ser. En t e k ni ke r ville have sagt: Det er en 

u d p e g n i n g  af en række arealer, som var udset 

til fr ed ni ng  - p ud si gt  så fo r s k e l l i g t  de f o r 

s k e l l i g e  fag tænker.

Jeg blev h ur tig t klar over, at ma nge af de 

k e nd el ser , som o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  fik t i l 

sendt, var ret m a n g e l f u l d e ,  tekn is k set. Især 

var k o r t e n e s  u d v i s e n d e  af f r e d n i n g s g r æ n s e r n e  

me get usikre, det var svært at finde ud af, 

h v i l k e n  af de m an ge  b l y a n t s s t r e g e r ,  som man 

under sagens b e h a n d l i n g  havde u d s t yr et  kortet 

med, der var gæl de nde . Men f r e d n i n g s g r æ n s e r -  

nes b e s k r i v e l s e  i k e n d e l s e r n e  var hel ler  ikke 

altid u d f o r m e t  med omtanke, f.eks. når g r æ n 

sen var b e s k r e v e t  som følgend e en jordvold, 

en d y r k n i n g s g r æ n s e  eller l i g n en de  l o k a l i t e 

ter, som slet ikke var vist på kortet. Ofte 

var t e l e f o n m a s t e r ,  store træer, e n d o g e n  busk, 

om tal t som k n æ k p u n k t e r  i f r e d n i n g s g r æ n s e n .

Der var også tit u o v e r e n s s t e m m e l s e r  me ll em  

k e n d e l s e n s  m a t r i k e l  f o r t e g n e l s e r  og kortet, 

fordi m a t r i k e l k o r t e t  var g a mm el t og u r e v i d e 

ret. Det var kort og godt noget rigt igt  rod; 

jeg un d r e d e  mig over, at f r e d n i n g s d o m m e r n e  

ikke kunne se, at her var noget, de ikke h a v 

de fo rs ta nd  på, og at de der fo r bu rde have 

en l a n d i n s p e k t ø r  som sag li g hjælp. Når l e j 

lighed gaves, talte jeg med f r e d n i n g s d o m m e r 

ne om k o r t s p ø r g s m å l e t , men det var en a l m i n d 

elig o p f a t t e l s e  hos dommern e, at b e s k r i v e l s e n



måtte være t il st ræ k k e l i g .  Da jeg fandt, at 

selv en o m h y g g e l i g  b e s k r i v e l s e  ikke var nok, 

bl.a. fordi de om t alt e l o k a l i t e t e r  ad åre 

kunne være f or svu nd et eller flyttet, holdt 

jeg fast ved min o p f a t te ls e:  at g ræ ns en s k u l 

le vises på et v ed hæ f t e t  kort. Det var lige 

noget for mig at br i ng e or den på, og jeg t a l 

te med for ma nd en  om det. Han var helt 

enig , og på et møde i o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  

bad han om t i l s l u t n i n g  til, at jeg tog dette 

arb e jd e op. H e r e ft er  blev alle ov erf re d-  

n i n g s n æ v n e t s  k e n d e l s e r  forsynet med kort. 

Kor t en e blev tegnet på kalker, som var " a u t o 

ri se ret " af m a t r i k e l d i r e k t o r a t e t  og efter 

for sk rif t fra t i n g l y s n i n g s v æ s e n e t . Jeg u n d e r 

skrev k or te ne  som a n s v a r l i g  for, at fred- 

n i n g s g r æ n s e r n e  var i nd te gn et  i o v e r e n s s t e m 

melse med k e n d e l s e n s  af gørelse.

Efter min afg an g 1965 fo rts at te  jeg i endnu 

12 år som k on s u l e n t  for o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t .  

Min e f t e r f ø l g e r  i em be det  øn sk ede  ikke at 

o v e r t a g e  arbejdet, og først 1977 kom der en 

fast eft e rf øl ge r.

3. E m b e d s p l i g t e r n e  som kon sul en t. F o rh o ld et  
til de m i n i s t e r i e l l e  e m b e d s m æ n d  i s t a t s m i n i 
ste r ie t og b o l i g m i n i s t e r i e t .  Bomholt.

Efter b e s k r i v e l s e n  af mine e m b e d s p l i g t e r  som 

ko n su l e n t  sku ll e jeg bistå f r e d n i n g s m y n d i g 

he d ern e - jeg har ikke o r d l yd en  - men den kan 

kort g e n g i v e s  som b i st a nd  i fr ed ni ngs sa ger , 

h v or ti l der er kn yt te t  s p ø r g s m å l  af teknisk 

art, så som b y p l a n f o r s l a g ,  vejfor sl ag,  f o r 

slag til e l - m a s t e r  m.v. Jeg skulle også 

bistå andre m y n d i g h e d e r  i sager, som kunne 

tænkes at ber ør e f r e d n i n g s i n t e r e s s e r .

Det var jo et ret o m f a t t e n d e  ar be j ds om rå de , 

og det at være k on su l e n t  blev da også en ret



" bl and et  fo rr et ni ng" . S ag ern e var me get f o r 

ske ll ige , og snart foregik a rb ej det  i ma rk en  

og snart i m ø d e s a l e  eller ved s kr iv eb or de t .

Og h v o r d a n  var klimaet, man a rb ej d e d e  i ?

Ikke altid lige godt, men det vidste jeg jo 

i for ve je n efter ma nge års a r be jd e med n a t u r 

fredning. N a t u r f r e d n i n g s f o l k  blev af mange op

fattet som nogle r o m an ti k er e,  som ikke havde 

f or sta nd  på, hvad det p r a k t i s k e  liv krævede.

Denne o p f a t t e l s e  mødte jeg især hos ve jv æs e-  

ner ne s f o l k .

Ikke desto mi n dr e var der u d v i k l i n g  i n a t u r 

fredn in gen , f r e d n i n g e r n e  blev stø rre  og flere. 

De t i d l i g e r e  f re d n i n g e r  gik for en stor dels 

v e d k o m m e n d e  ud på at bevare, hvad jeg ville 

kalde lok al i te te r.  Det kunne være hegn, sten- 

gærder, t r æ g r u p p e r  og u d s i g t e r  eller idyller 

som h ul v e j e  og småsøer, men sj æl de nt  det 

landskab, som l o k a l i t e t e n  var en del af. Der 

var n a t u r l i g v i s  u n d t a g e l s e r ;  f.eks. blev f l e 

re heder fredet i den periode.

U d v i k l i n g e n  i natur f r e d n i n g s s a g e n  hang blandt 

andet sa mme n med den st ærk t v o k s en de  s o m m e r 

h u s b e b y g g e l s e ,  som man ikke kunne hi nd re på 

n a t u r s k ø n n e  steder på an den måde end ved at 

rejse f r e d n i n g s s a g  - og dem var der mange af 

i min tid. Andre t ru s le r var g r u s g r a v n i n g , 

a f v a n d i n g s p r o j e k t e r  for å d al en e med k a n a l i s e 

ring af åløbet til følge, og e nd el ig  også den 

f o rt sa tt e o p d y r k n i n g  af hederne. Også dette 

gav a n l e d n i n g  til m a ng e fr ed ni n g s s a g e r .  Men 

der var andre trusl er  mod l a n d s k a b e r n e ,f .e k s . 

m a ng e og store vejpl ane r,  o p f ø r e l s e  af e l 

værker med t i l h ø r e n d e  rækker af master. B y 

p l a n e r n e  var hel ler  ikke al tid lige h e n s y n s 

fulde o v er for  la nds k ab et . I disse sagers b e 

h a n d l i n g  var jeg stæ rk t e ng age ret . Som e k s e m 

pel på sager, jeg havde at gøre med, kan n æ v 



nes en sæ rli g a r b e j d s k r æ v e n d e  he n v e n d e l s e  

fra f r e d n i n g s n æ v n e t  for S k a n d e r b o r g  amt (om

kring 1948-49) om at bistå nævnet ved u d a r 

b e j d e l s e  af en f r e d n i n g s p l a n  for H i m m e l b j e r g 

søerne. Planen, som o m f a t t e d e  hele s ø- omr åd et 

fra S i l k e b o r g  til Ry s ta tio ns by,  blev u d a r 

bej det  efter samme r e t n i n g s l i n i e r  som den 

k ø b e n h a v n s k e .  Pl ane n blev in ds end t til 

s t a t s m i n i s t e r i e t  med a n m o d n i n g  om g o d k e n d e l 

se som f r e d n i n g s p l a n . S t a t s m i n i s t e r i e t  s e n d 

te sagen til hø r in g i o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ,  

hvor den faldt med h e n v i s n i n g  til, at nævnet 

ikke kunne på t ag e  sig a d m i n i s t r a t i o n e n .  - 

Jeg var noget skuf fe t over, at jeg ikke f o r 

inden f o r e l æ g g e l s e n  fik l ej li g h e d  til at l e d 

sage f or sl ag et med nogle b e m æ r k n i n g e r  om, at 

eg nen var i væ ld ig u d v i k l i n g  med he nsyn til 

s o m m e r h u s b e b y g g e l s e ,  som af gj ort  havde b e 

sla g la gt  n a t u r s k ø n n e  om r åde r og truede med 

at brede sig. Det var n a t u r l i g v i s  rigtigt, 

at det var begr æn set , h vi lk en  a d m i n i s t r a t i o n , 

o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ,  som ef ter loven var 

f r e d n i n g s p l a n m y n d i g h e d , kunne på tage sig, men  

s t a t s m i n i s t e r i e t s  f r e m g a n g s m å d e  var a l l i g e 

vel ikke helt t i l f r e d s s t i l l e n d e .  E ve nt ue lt 

kunne man have skabt et lokalt udvalg, s å l e 

des som det sen ere  skete i Århus. Planen var 

dog ikke uden værdi. Det senere - i b e g y n d 

elsen af 1 9 6 o ' e r n e  - n e d s a t t e  f r e d n i n g s p l a n -  

udv alg  br ug te  den li ge so m jeg selv ved de 

ma nge fredni ng er,  der blev rejst indenfor 

det, der nu ka l de s "Sø høj la nd et ".

Når det gik, som det gjorde, for f re dni ng s- 

pl ane n for H i m m e l b j e r g s ø e r n e ,  var det nok 

også fordi s t a t s m i n i s t e r i e t  på det tid sp u nk t 

ikke fandt gehør fra p o l i t i s k  side for at 

bruge f r e d n i n g s p l a n b e s t e m m e l s e n  i større o m 

fang. Ikke desto mindre fandtes der 2 f r e d 

n i n g s p l a n e r  for o mr åde r ud en f or  K øb en hav n
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a l l e r e d e  fra 1943-44, som o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  

havde go dkendt. Den ene var på Fanø, f o r e 

slået og u d a r b e j d e t  af natur fre dn in gs  f o r e n i n 

gen. Den anden var et bælte rundt om Arresø, 

rejst af f r e d n i n g s n æ v n e t  som en e g e n t l i g  fred

ning af et 3oo m bredt bælte. O v e r f r e d n i n g s 

n æv ne t fandt, at en f r e d n i n g s p l a n  i dette til

fælde var at f or e t r æ k k e  og bad mig om at u d 

a r be jd e denne, men med en grænse, som t i l p a s 

sede sig l a n d s k a b e t  be dre  end 3oo m g r æn se n 

gjorde. Dette skete før k o n s u l e n t e m b e d e t s  

o pr et te ls e,  men  o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  kendte 

mig jo fra mit a r be jd e i K ø b e n h a v n s e g n e n s  

f r e d n i n g s p l a n u d v a l g  . De 2 f r e d n i n g s p l a n e r  

a d m i n i s t r e r e d e s  af o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  med 

mig som " k o n s u l e n t "  indtil o p r e t t e l s e n  af 

f r e d n i n g s p l a n u d v a l g  i h e n h o l d s v i s  Ribe og F r e 

d e r i k s b o r g  amt, som så fik p l a n e r n e  o v e r d r a 

get til vid ere  g e n n e m f ø r e l s e  ( b eg yn de ls en  af 

1 9 6 o 'e r n e ).

Af st ø rr e fredn ing er , jeg i den første tid 

d el to g i b e h a n d l i n g e n  af, kan nævnes: B r a 

b rand Sø ved Århus, Lien m e l l e m  Slette strand 

og Tr anu m og K o n g e n s h u s  Hede. Sagen om B r a 

b rand sø var rejst af Århus kommune. F o r s l a 

get i nd eh ol dt  t il li ge  et forslag til en sti 

rundt om søen efter f or b i l l e d e  fra de " g r ø n 

ne" stier ved København.

Sagen om Lien var, så vidt jeg 

husker, rejst af nævnet, og her gik min b i 

st an d blandt andet ud på, efter en r e k o g n o 

s c er in g af det st ærkt k u p e re de  terræn, at 

finde frem til en r im e l i g  a f g r æ n s n i n g  af fred- 

n i n g s o m r å d e t . K o n g e n s h u s f r e d n i n g e n  var rejst 

af H e d e s e l s k a b e t ,  og her var p l a c e r i n g e n  i 

l a nd s k a b e t  af en ny vej ige n ne m o mr åde t på 

en så l e m p el ig  måde som mu li gt  en af o p g a v e r 

ne. Når man o ve rl od  denne op g av e til mig, 

var det nok fordi man var b ek end t med, at
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jeg i foredrag, møder og ar ti kl er  i fagskrif- 

ter havde peget på, at v e j b y g g e r n e  burde tage 

mere he ns yn  til la nds ka bet , end de gjorde. 

Vej ene s rette i n d p a s n i n g  i l an d s k a b e t  havde 

min s ær li ge  in teresse, og ved at følge med i 

f a g l i t t e r a t u r e n  om dette emne og ved besøg 

hos v e j v æ s e n e r  i Ty s k la nd  havde jeg lært en 

del om, h vo rd an  man gj ord e det.

Det er foran nævnt, at der i 1954 blev nedsat 

et " Å r h u s e g n e n s  f r e d n i n g s p l a n u d v a l g " . Det gik 

sål ede s til: Ar ki t ek t Gunnar Wi ene kom i b e 

g y n d e l s e n  af 1 95 o' er ne  fra s t a d s i n g e n i ø r e n  i 

K ø b e n h a v n  til Aarhus som a f d e l i n g s a r k i t e k t .

I K ø b e n h a v n  var han ble ve t b ek end t med det 

grønne u dv alg s arbejde, og han kom i Aarhus 

h ur ti gt  på den tanke, at et li gn end e arbe jde  

burde tages op af Aarhus kommune. Der a r r a n 

g er ede s et møde med r e p r æ s e n t a n t e r  fra k o m m u 

nen, hvor jeg kom t il st e d e  og fortalte om den 

k ø b e n h a v n s k e  f r e d n i n g s p l a n . Unmar ck  Larsen 

var de n g a n g  b o r g m e s t e r  i Aarhus, og efter en 

h e n v e n d e l s e  fra ham til m i n i s t e r i e t  blev der 

ned sat  et grønt udvalg for A a r h u s e g n e n  med 

a m t s k o n t o r c h e f  Bach som formand og Wiene som 

sekretær. Ud va lge t gj ord e flittigt brug af 

k o n s u l e n t e m b e d e t , og arb ej d et  blev t i l r e t t e 

lagt med det k ø b e n h a v n s k e  udvalg som f o r b i l 

lede. Udv al ge t fungerede, indtil det i b e g y n 

delsen af 1 9 6o 'e rn e a f l øs t es  af et større ud- 

vald for Aarhus og S k a n d e r b o r g  amter, o p b y g 

get efter den model, som blev ang ive t i loven 

fra 1959 om æn d r i n g  i n a t u r f r e d n i n g s l o v e n .

Der var gang i v e j b y g g e r i e t  i årene efter b e 

sætte lse n, hvor v e jn e t t e t  var blevet forsømt. 

Mange af v e j f o r s l a g e n e , som dels bes tod  i u d 

b y gn in g af e k s i s t e r e n d e  veje og dels i anlæg 

af helt nye, b e rø rt e  f r e d n i n g s i n t e r e s s e r n e . 

B e h a n d l i n g e n  hos f r e d n i n g s n æ v n e n e  tog ofte 

lang tid; de fleste sager nåede helt op til



o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t .  Det var n a t u r f r e d n i n g s -  

fo reningen, som førte an, og der var megen 

u t i l f r e d s h e d  i v e j v æ s e n e r n e  over di sse sager, 

som f or s i n k e d e  v ej a r b e j d e r n e ,  men også fordi 

de føltes som ut idig i n d b l a n d i n g  i deres a r 

b ejde - de kunne selv. Jeg hu ske r en o p r i n g 

ning til mig fra o v e r v e j i n g e n i ø r e n  i v e j d i 

rek to rat et , hvor han var meget f or t ørn et over, 

at næv ne t havde fulgt det grønne u dv alg s h e n 

s t i l l i n g  om at nægte t i l l a d e l s e  til en v e j f o r 

l æg nin g i F r e d e r i k s d a l  . Han fandt, at n æ g t e l 

sen var ga ns ke  u b e r e t t i g e t  og forkert, og at 

sa gen måtte tages op igen. Hertil s v ar e de  jeg, 

at staten ikke den ene dag kunne frede for at 

undgå indgreb, og en anden dag t il lad e i n d 

greb, som staten har bet alt  f r e d n i n g s e r s t a t -  

ning for at undgå. De tte  måtte da være b e 

r e t ti ge t .

Men også f r e d n i n g s n æ v n e n e  og o v e r f r e d n i n g s 

næ vne t var kede af disse vejsager. De tog 

m eget af n æ v n e n e s  tid til møder og b e s i g t i 

gelser. Mange af sag e rn e dr ej ed e sig om rene 

småting, f.eks. fæ ldn in g af nogle t r æ e r , f l y t 

ning af nogle s k r å n i n g e r  o.lign., som f o r e 

n i n g e n  og v ej v æ s e n e t  i f æ l l es sk ab  burde finde 

en l øs nin g på.

Ved a f s k e d s m i d d a g e n  for A nd re as  Møl ler  kom 

jeg til at sidde ved siden af El kjæ r Larsen, 

som jo e f t e r f u l g t e  A nd r ea s Møller. Som n a 

tu r lig t var, kom vi i snak om natur f r e g n i n g 

en. Vi hil st e på h i n a n d e n  i et glas vin, og 

jeg husker, at han ved den le j l i g h e d  sagde 

til mig, at det må tt e være et d ej lig t a r b e j 

de, jeg havde. Der var bare én ting, han 

fandt mi n dr e rar - ne ml ig  at man jo kunne se 

frem til at a r b e jd et  på et vist ti ds pu nk t 

ho ldt op, s i m p e l t h e n  når der ikke var mere 

at frede. Jeg f o r kl ar ed e  ham, at det ville
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vare ma nge  år, hvis det o v e r h o v e d e t  skete, 

men a t arb e jd et  med fr ed ni ng en  ville fortsæt

te. Li g e s o m  skove og meget andet skal h o l d 

es, sådan ville der også blive en hel række 

f o r a n s t a l t n i n g e r  at varetage, n av nli g hvor 

det d r ej ed e sig om fr edn in g med adgang for 

folk.

Elkjær L ar se n s u d n æ v n e l s e  var i 1952, og han 

blev me get e n g a g e r e t  i n a t u r f r e d n i n g s a r b e j - 

det, og han var den d r i v e n d e  kraft ved opret

telsen af f r e d n i n g s p l a n u d v a l g  ( mu li ggj or t 

ved l o v æ n d r i n g e n  i 1959). Det var for mig 

klart, at den vo ks e n d e  b y g g e a k t i v i t e t  i N o r d 

s j æ l la nd  betød et pres på lands kab et , og at 

et f r e d n i n g s p l a n u d v a l g  for o mr åd et derfor var 

på krævet. Heri var Elkjær Lar se n enig, og 

han fik så ne dsa t f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e n e  for 

F r e d e r i k s b o r g ,  K ø b e n h a v n s  og Ros ki ld e amter.

Senere fulgte udv al g for Ringk øbi ng , Thisted- 

H j ø r ri ng  og Bornho lm,  og endnu senere for 

resten af landet.

Elkjær La rse n fulgte arb ej de t op med a f h o l d 

else af r e g e l m æ s s i g e  f æ l l e sm ød er  ude i l a n d 

et med u dv al ge ne,  hvor man d r ø ft ed e  re tn ing s

l ini ern e for u d v a l g e n e s  arbejde. Elkjær L a r 

sen og jeg var helt enige om, at det v i g t i g 

ste og første a rb ej de  for u d v a l g e n e  var k o n 

s t a t e r i n g  af de fr edn in gs  værdige omr åd e rs  b e 

ligg enh ed.  Elk jæ r La rse n s t ø t te de  sig m e 

get til min viden om f r e d n i n g s p l a n l æ g n i n g ,og 

han t i l r å d e d e  på m ø de rn e  u dv al g e n e  at søge 

råd hos mig så ofte de ha vde brug for det - 

og det ha vde de tit. Efter at n a t u r f r e d n i n g 

en var flyttet til k u l t u r m i n i s t e r i e t  ( e f t e r 

s o m me re n 1961), for ts att e jeg som hidtil min 

r åd g i v n i n g  for ud va l g e n e  efter de r e t n i n g s 

linier, som Elkjær La rs en  og jeg havde lagt, 

men o p d a g e d e  hurtigt, at vinden nu blæste en



anden vej. Under et møde i S ø nd er jy ll an d,  

hvor jeg var blevet bedt om råd om a f g r æ n s 

ning af nogle om rå de r langs Va dehavet, f o r 

talte u dv a l g e t s  se kr et ær  mig, at han havde 

haft besøg af Viggo N ie lse n fra k u l t u r m i n i 

steriet, og at han ha vde bedt ham lave en 

plan over områder, der var eg ned e til s o m m e r 

h u s b e b y g g e l s e .  Viggo Ni e l s e n  var k o n t o r c h e f  

i m i n i s t e r i e t  og ha vde med f r e d n i n g s s a g e r  at 

gøre. Jeg o ps øg te  ham for at få en f o r k l a 

ring, og jeg forstod på ham, at pl an en  om 

s o m m e r h u s e n e  var et ønske, som Rud Ni e l s e n  i 

b o l i g m i n i s t e r i e t  havde fremsat, og som altså 

Viggo N i el se n  var gået med til. Mine i n d v e n d 

inger mod disse æ nd r e d e  r e t n i n g s l i n i e r ,  som 

jeg fandt helt forkerte, p r e ll ed e gan sk e af 

på Viggo Nielsen; de blev kun mødt med et 

s k u l d e r t r æ k .  Det var mig u m ul i gt  at få en 

snak i gang.

Jeg var ikke i tvivl om, at Viggo N i e l s e n  var 

n a t u r f r e d n i n g e n  en god mand, men jeg havde 

v a n s k e l i g h e d e r  med at komme i k on ta kt  med h a m .

Jeg havde godt mæ rk et  under sa mt a l e r  med Rud 

Nielsen, at han var inde på, at n a t u r f r e d 

n i n g s l o v e n  måtte ku nne  br ug es  som en slags 

" l a n d s p l a n l o v " .  Jeg havde altid afvist d e t 

te og ikke taget hans tanker alvo rli gt , men 

jeg tog altså fejl. Jeg f or sto d ikke, at 

Viggo N ie ls en  kunne gå med til idéen; han 

burde da også have talt med mig om de t. V i g g o  

N i el se n o p nå ed e med sin indg ri ben , at a r b e j 

det med k o n s t a t e r i n g  af f r e d n i n g s a r e a l e r n e s  

b e l i g g e n h e d  gik i stå. Dette arbe jd e blev 

først taget op igen af min e f t e r f ø 1g e r ,Steen 

Bjerke. Han fik, hvad jeg altså ikke fik, 

o v e r b e v i s t  Viggo Ni e l s e n  om, at a r b ej de t m å t 

te gøres. Han bad mig hj ælp e sig med det,og 

det gj ord e jeg.



De rundt om i landet n e d s a t t e  fr ed ni ng s p l a n -  

udvalg a r b e j d e d e  vi dere med f r e d n i n g s p l a n l æ g 

ning med f o r sk el li g in t e n s i t e t  og med meget 

f o r sk el li g  vægt på p l a n l æ g n i n g e n s  f ors kel li ge 

sider. U d v a l g e n e s  a n al ys e var et v æs ent lig t 

led i de kort, der u d s e n d t e s  i Bj er kes  tid.

Da Hol de n Jensen, der var leder af  s e k r e t a r i 

atet for h o v e d s t a d s o m r å d e t s  f r e d n i n g s p l a n u d 

valg, gik i gang med en f r e d n i n g s p l a n  for et 

o mråde m e l l e m  Store D y r e h a v e  og Ø r e s u n d ,fandt 

jeg, at han havde taget langt mere med, end 

der kunne b e g r u n d e s  med f r e d n i n g s i n t e r e s s e r . 

Han havde i m i d l e r t i d  fundet, at der burde i nd 

føres en f r e d n i n g s k o n t r o l  for hele området, 

sp ec ie lt  med h en b li k på b e by gg el se , og tog 

derfor det hele med. Dette gjo rd e jeg vrøvl 

over o ve r fo r Ho ld en Jensen. Jeg fandt ikke, 

at det var rig tig t at br uge  n a t u r f r e d n i n g s 

loven på denne måde. Jeg me nte  nok, at o m 

rådet bu rde  fr iho ld es for be byg ge l se , men at 

dette s pø rg s m å l  - med u n d t a g e l s e  af de fred- 

n i n g s v æ r d i g e  a re al er  - h ørt e under b y p l a n l o 

ven. Jeg fo res lo g ham kun at tage de dele 

med, h vo rt il  der var kny t te t f r e d n i n g s i n t e r 

esser, og så ku nne  di sse o m r å d e r  gøres lidt 

rigelige. Nogen tid efter fortal te Holden 

Je nsen mig, at f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e t s  f o r 

mand, der på dette t i ds pu nk t var blevet Rud 

Nielsen, ikke syntes, at der var grund til at 

æn dre på planen, og at den ville blive b e 

ha n dle t på først ko mm e n d e  møde i Hillerød.

Så fandt jeg det ri gti gs t sk r i f t l i g t  at r e d e 

gøre for mine s y ns pu nk t er . Dette sendte jeg 

til Rud Nielsen, så han kunne være bekendt 

med mine b e t r a g t n i n g e r  inden mødet. Iøvrigt 

havde jeg en sam ta le  med Bent C h r i s t e n s e n  om 

prob lem et,  og jeg husker, at han lagde h o v e 

det på skrå og sagde: "Jeg tror, De har ret,



Blix". Ved mødet r e d e g j o r d e  jeg så for mine 

s yn sp u n k t e r ,  som s l u t te de  med, at hvis udval

get g o d k e n d t e  forslaget, ville jeg bede om, 

at man b y tt ed e om på t e k st e ns  i n d l e d n i n g  og 

a fs lu tn in g,  så man b e g r u n d e d e  pla nen  med de 

f r e d n i n g s m æ s s i g e  b e t r a g t n i n g e r  og ikke o m 

v e n d t , s o m  sket, med b y p l a n m æ s s i g e .Jeg mener, 

at dette fandt sted i 1962. R e s u l t a t e t  på 

mø det blev en u d s æ t t e l s e  af sagen.

Så regne de jeg med, at sagen i al fald havde 

fået en f o re lø bi g afs lu t ni n g.  Men det havde 

den ikke for mig. Kort tid efter blev jeg 

an m ode t om at komme op til et møde hos Bom- 

holt, uden at jeg dog kunne få at vide, hvad 

man sk ull e tale om. Straks da jeg kom i nd en

for hos Bomholt, var jeg klar over, at der 

var no get a l v o r l i g t  på færde, idet Bomh olt  

mø dt e mig med s p ø r g s m å l e t  om, hvis ko ns u l e n t  

jeg var. Hertil s va re de  jeg, som sandt var, 

at jeg var m i n i s t e r e n s  eller statens. Dette 

me nt e B om hol t også og føjede til, at så m å t 

te jeg s a n d e l i g  også rette mig efter, hvad 

m i n i s t e r e n  bes te mte , og hvis jeg ikke kunne 

det, ha vde man ikke brug for mig. Såvidt jeg 

husker, var der ikke andre til stede end 

Viggo Nielsen, som ikke havde noget at bemær

ke .

Det viste sig, at a n l e d n i n g e n  til mødet var 

en klage over mig, som Rud Ni el sen  havde ind

givet til k u l t u r m i n i s t e r i e t .  Jeg forsø gte  at 

f or sva re  mig så godt jeg kunne, men det var 

nok ikke sæ r li g  godt, da jeg var ga nsk e u f o r 

beredt. Mødet s l u t t e d e  med, at Bomh olt  ved 

at rejse sig op an tyd ede , at s a m t a l e n  nu m å t 

te slutte. Han fulgte mig til døren med o r 

dene: "Forhør Dem i mi ni st e r i e t ,  så det ikke 

g e n t ag er  sig".

Jeg t yg ged e lidt på denne b e g i v e n h e d  og fandt
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ud af, at jeg må tte  tage en s am t al e med d e 

p a r t e m e n t s c h e f  Rohde. B l . a . s y n t e s  jeg, at 

han sk ul l e  vide, at jeg havde været ude for 

en dår li g b e h a n d li ng . Rohde gentog, som m i 

n i s t e r e n  :"Tal med os om tingene. De må jo 

udtale, hvad m i n i s t e r i e t  ø n s k e r " . Hertil s v a 

rede jeg, at en ko ns ul e nt  efter min men in g 

ikke sk u ll e sp ø rg e m i n i s t e r i e t  om, hvad han 

sk ull e sige, men rå df øre  sig med sin faglige 

viden og svare de rudfra. Jeg p r æ c i s e r e d e  

n ær m e r e  min o p f a t t e l s e  af k o n s u l e n t e n s  o p 

gaver og kom h e r u n d e r  også ind på, hvo r da n 

jeg ha vde  gre bet  a r b e j d e t  an i praksis.

Rohde m o d s a g d e  mig ikke under den ret lange 

samtale, og jeg fik næ r m e s t  indtryk af, at 

han m å sk e nok syntes, at m i n i s t e r e n  havde 

h an dle t noget ov eri le t. Mere kom der ikke 

ud af sa mta len , som jeg havde håbet havde 

ført til en " i n d r ø m m e l s e "  af, at man havde 

b e h a n d l e t  mig dårligt.

En i n d r ø m m e l s e  kom først flere år senere.

Da jeg fyldte lo år i 1965, holdt k u l t u r 

m i n i s t e r i e t  en fest for mig på C h r i s t i a n s 

borg, og her kom Rohde hen til mig og sagde: 

"Ja, vi fik ald ri g gjort afbigt o ve rfo r Dem, 

så jeg er glad for i dag at være med til at 

fejre Dem". Det v a r m e d e . -

Da jeg følte mig u m å d e l i g  såret over b e h a n d 

lingen og over, at Rud Nielsen, som jeg i 

mange år havde stået mig godt med, kunne fin

de på s åda n noget, o p sø g te  jeg ham for at 

fo r tæ ll e ham, at hans f r e m g a n g s m å d e  havde 

s k uf fe t mig, og at jeg ikke ha vde ventet 

det. Da jeg gik ud af døren, vendte jeg mig 

om og sagde: "Rud Nielsen, De har i al fald 

skadet mig meget i min e g e n s k a b  af konsulent".

Det er svært at sige, hvi lk e følger det hele 

fik. F r e d n i n g s p l a n e n  blev i hvert fald ikke



formelt godkendt, men kom n a t u r l i g v i s  til at 

sp i ll e en rolle som udf ørt  p l a n l æ g n i n g  (li 

g es om se ner e f.eks. f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e t s  

a r be jd e vedr. Horns Herred).

S i t u a t i o n e n  må jo ses i lyset af den tids si

tuation: Man p rø ve de  i b e g y n d e l s e n  af 196o' 

erne at br uge n a t u r f r e d n i n g s l o v e n  meget vidt, 

fordi b y r e g u l e r i n g s l o v g i v n i n g e n  ikke var til

f r e d s s t i l l e n d e  u de nf or  det k ø b e n h a v n s k e  by- 

r e g u l e r i n g s u d v a l g s  område, og man havde i 

1961 fået den kort ef ter så h e r o s t r a t i s k  b e 

rømte § 22 i n a t u r f r e d n i n g s l o v e n .  Men man, 

d .v .s .n a v n l i g  b o l i g m i n i s t e r i e t ,  e r k e n d t e  i 

al fald ef ter f o l k e a f s t e m n i n g e n  i 1963, at 

n a t u r f r e d n i n g s l o v e n  og dens § 22 havde b e 

g r æ ns ed e m u l i g h e d e r  som b eb yg ge ls e s r e g u l e r e r v  

de. B o l i g m i n i s t e r i e t  s at se de  i stedet på by g

geloven, som havde fået en sådan ud for mn in g,  

at den gav m u l i g h ed er , i al fald uden for  

Sjælland, og iøvrigt gav man sig til at n e d 

sætte flere b y u d v i k l i n g s u d v a l g  - f o l k e a f s t e m 

ni n g e n s  res ul ta t  s k u b b e d e  nat ur fr ed ni ng sl ov e n 

lidt i b a g g r u n d e n  og tvang b o l i g m i n i s t e r i e t  

til at b e n y t t e  sin "egen" lov gi v ni ng , indtil 

bedre tider viste sig (z on e lo ve n fra 1 / 1  - 

197o ) .

4. Særli gt om f r e d n i n g e n s  forhold til veje.

N æ v n e n e  følte sig ikke k o m p e t e n t e  til at g r i 

be ind ov e r f o r  v e j v æ s e n e t s  o p g a v e r . M a n  fandt, 

at sådan som v e j v æ s e n e t  fo res log  v e j p r o b l e 

m e rn e løst, måtte det være den r i g t i g s t e  m å 

de at gøre det p å .

O v er fo r amtsvej i n s p e k t ø r e r n e s  p ås ta nd  om, at 

an dre lø s ni n g e r  ville være både d å r l i g e r e  og 

dyrere, gav n æv ne ne hu r t i g t  op. De syntes 

ikke, at disse sager havde noget med n a t u r 

fr e dn in g at gøre. O v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  var



dog knap så o p g i v e n d e  o v er fo r v e j v æ s e n e r n e  

som nævnene, i alt fald hvor det dre jed e sig 

om st ø rr e sager; måske fordi jeg ved flere 

l e j l i g h e d e r  under b e s i g t i g e l s e r  havde påvist, 

at andre l øs n in ge r ville være mere sk åns om me  

o ve rfo r l an dsk ab et,  uden n ø d v e n d i g v i s  at b l i 

ve dyrere. Jeg tænker her på vejen over den 

fredede Oudrup hede, som o v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  

kunne t i ll ad e med den af mig f o r es l åe de  æ n d 

rede l in ie før in g.

Denne u t i l f r e d s s t i l l e n d e  gang af v ejs age r 

ge nn em  f r e d n i n g s v æ s e n e t  blev dr øf te t på et 

f r e d n i n g s d o m m e r m ø d e  (vistnok i 1948), og d e t 

te førte til, at jeg blev k ny tte t til v e j d i 

r ek t o r a t e t  som ko ns ule nt.  Hvem der fandt på 

det, ved jeg ikke, men mon ikke det var d e 

p a r t e m e n t s c h e f  An dr ea s Møller. Kort efter at 

han havde d e l ta ge t i mødet, ringe de  han til 

mig og fo rta lt e mig, at jeg ville få en a n 

mo d n i n g  om at bl ive d i r e k t o r a t e t s  konsulent. 

D e p a r t e m e n t s c h e f e n  u n d e r s t r e g e d e  over for  mig, 

at o r d n i n g e n  gerne sk u ll e medføre, at kun de 

vej fo rs la g,  h v or ti l der var kn yt te t større 

f r e d n i n g s m æ s s i g e  in ter es se r,  blev forelagt 

f r e d n i n g s n æ v n e n e .  At få med v e j d i r e k t o r a t e t  

at gøre var ikke noget nyt. Det havde jeg 

haft i g en ne m m ang e år, bl.a. i f o rb in de ls e 

med de grø nn e  stier og veje, som v e j d i r e k t o 

ratet havde forla ngt  sig forelag t for at s i k 

re, at " v e j r e g l e r n e "  var o v e r h o l d t . I  årenes 

løb ku nne  jeg spore en v ok se n d e  fo rs tå els e 

for na t u r f r e d n i n g s f o  1kenes ønsker om at tage 

mere he ns yn  til la nds ka bet . Må ske var det 

indblik, v e j i n g e n i ø r e r n e  fik i vort arb ejd e 

med stier og l an ds kab er,  m e d v i r k e n d e  til at 

bi d rag e til den st ørr e forst åel se.  Ov eri ng e-  

niø re n var ikke så a f v i s e n d e  som før; en s t u 

d i e r e j s e  til U.S.A. ha vde må ske  en andel heri.

A m t er ne s og k o m m u n e r n e s  v e j v æ s e n e r  ude om-



Icring i landet var med få u n d t a g e l s e r  ret 

ko ntrære, men der var dog også her større 

f o r st åe ls e at spore. En af u n d t a g e l s e r n e  

var amts vej  i ns pe kt ø r V a l e u r - M e l l e r  i K ø b e n 

hav ns  amt; han søgte ofte råd hos mig, bl.a. 

i f o r b i n d e l s e  med R o s k i l d e v e j e n s  o mb ygn ing . 

Han var, ved jeg, en god fortal er i a m t s v e j s -  

i ns p e k t ø r  fo r e n i n g e n  for brug af ko ns u le nt en .

Det l y k k ed es  mig at få an ta l l e t  af s a g e r , i n d 

bragt for f r e d n i n g s n æ v n e n e ,  b e t y d e l i g  nedsat. 

Ved at tage n a t u r f r e d n i n g s f o r e n i n g e n  med i 

mø der om ve jp l a n e r  på et så tidl igt  ti ds p u n k t  

som mu li gt  i p l a n l æ g n i n g s f a s e n  fik f o r e n i n g 

en og jeg m u l i g h e d  for at komme frem med v o 

re øns ke r om ænd ri ng e r.  Så da n ne  sager afs tod  

f or e n i n g e n  fra at br in ge  ind for fr ed ni ngs - 

n æ vn en e - den indså, at læn g er e med ønske r- 

nes o p f y l d e l s e  kunne man ikke komme.

Iøvrigt var det he lle r ikke så lidt, vi o p n å 

ede. I de nne tid lig e fase af p r o j e k t e r i n g e n  

var v e j v æ s e n e r n e  mere lydhøre.

En af de første o pg av er  blev R e b i l d v e j e n , 

d.v.s. den sm ukk e hul vej  op ge nn em  b a k k e r n e  

til Rebi ldh us . Vejen var me get kr og et  og 

stejl, og s k o v v æ s e n e t  ha vde store v a n s k e l i g 

heder ved at be far e vejen med lange stammer. 

K o m m u n e n  havde de rfo r bedt, tror jeg nok, en 

pri v at  e n g a g e r e t  i n g en iø r om et forslag til 

f or b e d r i n g  af v e j f o r h o l d e n e .  F o r s l a g e t  gik 

ud på et lille st yk ke  ved si den af den n u v æ 

rende vej at føre en a ld el es  re tl in et  vej 

ned g en n e m  bakkerne.

F o r s l a g e t  blev f or ela gt O v e r f r e d n i n g s n æ v n e t ,  

som uden mi n d s t e  tvivl af s lo g at give sin t i l 

ladelse. K o m m u n e n  var n a t u r l i g v i s  ked af det 

og vi dst e ikke, hvad den sku ll e gøre. Via 

v e j m y n d i g h e d e r n e  kom jeg i f o r b i n d e l s e  med 

k o m m u n e n  og rådede den til at forsøge et nyt
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møde, idet jeg havde den o pf at tel se,  at de 

e k s i s t e r e n d e  veje nok kunne byg ges  om, uden 

at det gik for meget ud over lan dskabet. På 

mødet b e s l u t t e d e s  det, at jeg skulle bistå 

ko m m un en  og a m t s v e j v æ s e n e t  med et nyt forslag. 

Vi m ød t e s  så senere på s t e d e t , o g  jeg fik fo r 

klaret v a n s k e l i g h e d e r n e  ved t r a n s p o r t e n  af 

t r æ s t am me rn e,  nav n li g et skarpt knæk øverst 

oppe på vejen lidt vest for Rebildhus. Jeg 

blev klar over, at dette nok var det v a n s k e 

ligste punkt, men at det på den anden side 

var n ø d v e n d i g t  at b o r t g r a v e  et. stykke af den 

bakke, som gjorde, at vejen havde sit knæk. 

Ved næ rm er e at se på for ho ld en e fandt jeg ud 

af, at jeg o v er fo r f r e d n i n g s v æ s e n e t  ville a n 

befale en a f g r a v n i n g  her, idet jeg fandt, at 

en b o r t g r a v n i n g  af dette stykke ville åbne en 

u dsigt fra r e s t au ra nt  og P- pl ad s ned gen ne m 

bakkerne, som nu var skjult. Vi gik hele v e j 

s t r æ k n i n g e n  igennem, og v e jv æ s e n e t  gik ind 

på at u nd la de  at forlange gr ø fte r og " v e j 

alen", idet de mente, at man kunne klare sig 

med st endræn, bl.a. fordi faldet hele vejen 

var så stærkt. V ej v æ s e n e t  af sto d også fra 

kravet om h æ l d n i n g s v i n k e l  for de t i l s t ød e nd e 

sk rån in ge r,  idet man ville u nd la de  at gøre 

ind gre b i den e k s i s t e r e n d e  krat- og l y n g b e 

voksning.

Det vej for s la g,  som h e r ef te r blev uda rbejdet, 

blev g o d k en dt  af O v e r f r e d n i n g s n æ v n e t .

Den stærkt b e f æ r d e d e  vej, Å r h u s - G r e n å , var 

også g e n s t a n d  for r e g u l e r i n g  og o ml æg ni ng  

flere steder. Dette gav a n l e d n i n g  til fl e 

re sager, h e r un de r to store med mange års 

m e l l e m r u m  om ar ea l e r n e  syd for Rønde (Kaløs 

jorder). Den første var fra før min tid,i det  

den gik tilb age  til 1939. F r e d n i n g s v æ s e n e t  

a c c e p t e r e d e  her en f ri vi l li g fredning, t i l 

budt af ejeren, den tyske baron eller f r i 



he rre v. J en i s c h  - der iøvrigt efter sigen de 

var meget langt fra at være nazist. F r e d n i n g 

en for udsatte, at a m t s r å d e t  måtte op g iv e at 

føre en vej tværs ned over g od set s jorder. At 

dette havde me df ør t et traume, i al fald hos 

a m t s v e j v æ s e n e t s  t j e n e s t e m æ n d , m æ r k e d e s  under 

den senere sag om fo rl æ g n i n g  af h o v e d v e j e n  

syd om Rønde - en sag fra s l u t n i n g e n  af 6 0 'er- 

ne. B a g g r u n d e n  var øns ke t om af sk aff e t i l 

f r e d s s t i l l e n d e  g a d e f o r h o l d  ved den e k s i s t e 

rende g a d e s t r æ k n i n g  ge n n e m  selve byen.

A m t s v e j v æ s e n e t  fo re slo g en om fa r t s v e j  syd om 

byen, h vi lke t på en meget u he l d i g  måde ville 

m e d f ø r e  en række in dg reb  i " f r e d n i n g s l o k a l i - 

teter": En va nd m ø l l e  længst i vest, en række 

gr avhøje, de fredede mar ke r (under Kalø gods, 

nu ejet af staten), li g e s o m  man kunne frygte, 

at en vej på dette sted ville n ød v e n d i g g ø r e ,  

at man b er ør te  Rønde Fægyde. E n d v i d e r e  ville 

vejen a fs kæ re  byen fra sit n a t u r l i g e  u d f l u g t s 

om rå de  mod syd. Rø nde ligger i forhold h e r 

til som en bjergby.

O v e r f r e d n i n g s n æ v n e t  uds kø d a f g ø r e l s e n  under 

h e n v i s n i n g  til, at der var andre m u l i g h e d e r  

(ændri ng af det f o re la gt e pr oj ek t eller en 

vej nord om). Tiden a r b e j d e d e  for en "ra di kal " 

lø sn in g nord om.

En vej, som k r æv ed e gan sk e særl ig t he n sy n til 

l an dsk ab et,  var vejen ge n n e m  re s e r v a t e t  fra 

H a n s t h o l m  til 1/orupør. K a r a k t e r i s t i s k  for 

k l i t l a n d s k a b e t  var, at k l i t t e r n e  i den n o r d 

lige del var lave og lå et sty kk e fra kysten 

samt at de i den s yd lig e del var høje og lå 

tæt ud til kysten. Der hvor de to k l i t f o r m a 

ti oner mø dt es  var li g e s o m  et pas. Ky ste n var 

ret stabil langs den n o r d l i g e  del, me d en s den 

r y kk ed e ind i land langs den syd li ge  d e l. Je g 

va lgte derfor en l i n i e f ø r i n g  tæt ved vandet i
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den n o r d l i g e  del og læ ng e re  inde i landet i 

den s y dl ig e del, og pa sse t var det helt n a 

t ur lig e sted at kr yds e k l i t r æ k k e r n e  med en 

lang s - f or me t kurve. De r v e d  o p n åe de s en p l a 

ce r in g af vejen med min dst  mu l ig t indgreb i 

kl it te rn e.  Till ige  fik ve jen et mere varier et  

forløb uden alt for lige s t r æ k . A l l e  småsk rå-  

ninger og g r ø f t e k a n t e r  blev afr un de t og t i l 

p la nte t eller be såé t med væ k ste r af samme art 

som de t i l g r æ n s e n d e  arealer, og de få u u n d g å 

elige k l i t s k r å n i n g e r  blev b e s k y t t e t  mod s a n d 

fygning på samme måde som de "n at ur li ge " klit

ter. P å f y l d n i n g  af mul d og ti ls å n i n g  med græs 

må tte ikke ske.

På et møde om veje og l a n d s k a b e r  mange år e f 

ter at ve jen var anlagt, roste en arkit ekt  

vejen for sin u d f o r m n i n g  med en b eg ru nde ls e, 

jeg ikke havde ventet. Det ha vde været som 

at høre god mu sik  at be fa re  den, sagde han. 

Han havde nem l ig  k o ns ta te re t,  at det l a n d 

sk a bs - og vej bi l le de , han havde set igenn em 

forruden, havde givet ham et s k ø n h e d s i n d t r y k , 

s å le de s som han også kunne få det ved at h ø 

re god musik. Han u n d e r b y g g e d e  sin på st an ds  

r i g t i g h e d  ved at vise l y s b i l l e d e r  af to k u r 

ver - den ene fr e m s t i l l e t  på g r u n dl ag  af v e j 

p r o j e k t e t s  p e r s p e k t i v i s k  t eg ned e t væ rp r o f i l e r  

og den an den m u s i k v æ r k e t s  l y db øl ge r vist g r a 

fisk. Vist li gn ed e de to ku rve r hinanden, 

men jeg vil dog ad var e v e j i n g e n i ø r e r  mod at 

tro, at et godt m u s i k ø r e  er en f o r u d s æ t n i n g  

for også at ku nne lave en god vej. Jeg havde 

i al fald ikke musik i tankerne, da jeg gik 

derude i k l i t l a n d s k a b e t .



5. Andre o pg av er  som konsu le nt.  F r e d n i n g s -  
reg ist ret , t eg ne stu en , udvalg.

Jeg fik også o v e r d r a g e t  ar be jd et  med at føre 

f r e d n i n g s r e g i s t r e t .som var opr et te t ved 1937- 

loven og hidtil ført af s t a t s m i n i s t e r i e t .

R eg is t r e t  var u d m æ rk et  anlagt; det be s to d af 

en række p r ot ok ol le r,  hvor f r e d n i n g s k e n d e l -  

serne var in dh æf te t i dat oor de n. Til lig e var 

f r e d n i n g e r n e  i n dt eg ne t på m å l e b o r d s b l a d e ,o m 

fatten de hele landet. Det led dog efter min 

o p f a t t e l s e  af fo r s k e l l i g e  mangl er:  der var 

ikke altid kn yt t et  kort til de æ ld s t e  f r e d 

ninger, og mange af de æ ld re  kort var ret 

m a n g e l f u l d e  og i ma nge  ti lf æ l d e  ikke i o v e r 

e n s s t e m m e l s e  med teksten. L e j l i g h e d s v i s  fik 

jeg bi s t a n d  til at gå a r k iv et  i g en ne m og fik 

rettet en del op på ma ng le rn e.

R e g i s t r e t  blev ret ofte bes øg t af folk fra 

b o l i g m i n i s t e r i e t ,  v e j d i r e k t o r a t e t , e l - s e l s k a -  

ber etc. for at søge o p l y s n i n g  om fredninger, 

som kunne tænkes at blive berørt af de pågæl- 

den d es  planer. Sæ rl ig b o l i g m i n i s t e r i e t  var 

ofte gæst og b e n y t t e d e  m å l e b o r d s b l a d e n e  i 

f o r b i n d e l s e  med deres sager om b y p l a n s p ø r g s 

mål. En v a n s k e l i g h e d  var, at det langt fra 

altid var sikkert, at k o n k l u s i o n e n s  o p r e m s 

ning af m a t r i k e l n u m r e  s v ar ed e til det v i r k e 

ligt fredede, idet f r e d n i n g e r n e  ofte kun o m 

fattede e n ke lt e m a t r i k e l n u m r e  af en ejendom, 

eller dele af m a t r i k e l n u m r e .  Dette fremgik 

vel af k e n d e l s e n s  tekst, men ofte ikke af 

k on k l u s i o n e n .  De tte m e d f ø r t e  et ikke ringe 

a r be jd e i retn ing  af at ve jl ed e om, hvilke 

ar ea le r k e n d e l s e n  pr æc is t an gi ve t omf attede.

Jeg fik en del sager fra b o l i g m i n i s t e r i e t s  

k o m m i t t e r e d e  i b y p l a n s a g e r ,  idet man ø ns ked e 

o p l y s n i n g  om f r e dn in ge r  i f or b i n d e l s e  med b y 

plan- og b y g n i n g s v e d t æ g t e r . Jeg b e s t r æ b t e  mig
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på at opl ys e den k o m m i t t e r e d e  om, på hvilken 

måde p l a n er ne  b er ørt e f r e d n i n g s i n t e r e s s e r ,og 

he ns ti ll ed e , at det blev anført, at visse d e 

le af f o rs la ge ne  k ræ ved e g o d k e n d e l s e  af f r e d 

n i n g s m y n d i g h e d e r n e .  A r b ej d et  var ret k r æ v e n 

de, og jeg fik i p e r io d er  hjælp til det fra 

den k o m m i t t e r e d e  (ved t i l k n y t n i n g  a f e n  'halv- 

d a g s m a n d " ) .

T e g n e s t u e n .

Jeg havde bragt t e g n e s t u e n  med mig fra "det 

grønne udvalg". Det mest k r æ v e n d e  arbe jde  her 

var f r e m s t i l l i n g e n  af kort til o v e r f r e d n i n g s -  

n æ vn et s kend el ser . Som før omtalt var k o r t 

m a t e r i a l e t  i de sager, som blev indbragt for 

over frednings næv ne t, meget man ge lf ul dt . I de 

a l l e r f l e s t e  t i l f æ ld e var det nø d v e n d i g t  at 

tegne helt nye kort fra g ru nd en af, også fo r

di de sk ul le  kunne m a n g f o l d i g g ø r e s .  Det var 

nødv e nd ig t,  når k e n d e l s e r n e  sk ull e ledsages 

af k o r t .

G r u n d m a t e r i a l e t  for k o r t t e g n i n g e n  var m a t r i 

k elk or te ne , som vi r e k v i r e r e d e ,e 1 ler fik lov 

til at tage ko pie r af i m a t r i k e l d i r e k t o r a t e t s  

kor ta rki v.  For at kunne in dte gn e de i k e n d 

e l se rn e om ta lt e l o k a l i t e t e r  br u gt e vi opfo- 

t o g r a f e r e d e  g e o d æ t i s k e  kort. Var kortene 

ikke t i l s t r æ k k e l i g e ,  m ått e jeg besøge de p å 

g æ l de nd e steder og fo re ta g e de n ø d v e n d i g e  o p 

m å l i n g e r  .

Af andre o p ga ve r for t e g n e s t u e n  kan nævnes 

t e gn in g af kort til f r e d n i n g s r e g i s t r e t , når 

vi st ødt e på m a n g e l f u l d e  kort her. Også kort 

til fr edninger, som m i n i s t e r i e t  rejste, og 

kort til ma nge k i r k e f r e d n i n g e r  tegn ede  vi. 

Kor t en e til den række af bøger, som Gads F o r 

lag udgav med støtte fra m i ni st er ie t,  blev 

tegnet her.



U d v a l g e n e .

Jeg var me dl e m  af mange udvalg, vel en 15-2o 

stykker. De fleste af dem sad kun kort tid, 

men et en kel t af dem, K ø b e n h a v n s e g n e n s  b y u d 

v i k l i n g s u d v a l g ,  havde en p er m a n e n t  karakter, 

og dette var jeg m ed l e m  af gen ne m hele min 

tid som f r e d n i n g s k o n s u l e n t .

U d v a l g e n e s  op ga ve r var af ret f o r s ke ll ig  art. 

Som e k s e mp el  kan næ vne s v e j d i r e k t o r a t e t s  vej- 

re ge lu dv al g,  som ha vde til opgave at u d a r b e j 

de r e t n i n g s l i n i e r  for anlæg af nye veje.

Veje i l an d s k a b e t  var jo som før omtalt min 

"k æphest", og jeg b e n y t t e d e  da også l e j l i g h e 

den til at ride den. I r e g l er ne  kom et s æ r 

ligt afsnit om dette spø rgsmål.

Et andet ek s em pe l var u d v a lg et  v e d r ø r e n d e  b e 

vari ng  af V e s t e n c e i n t e n  (nu kaldet Vestvolden) 

og a r e a l e r n e s  åb ning for pu blikum. Det fik 

t i ll ig e til opgave at f o rh an dl e  med de k o m m u 

ner, som a r e a l e r n e  berørte, om o v e r t a g e l s e  og 

v e d l i g e h o l d e l s e  som o f f e n t l i g  park.

N ævn es må også L i l l e b æ l t s b r o u d v a l g e t , hvor 

min op gav e først og fremme st  var at si kre ,a t 

b y g g e p l a d s e r n e  blev ryddet og det o p r i n d e l i g e  

t err æn g e n o p r e t t e t  efter a f s l u t n i n g e n  af b y g 

ge arb ej de t.  Det l y k k ed e s fint, men jeg blev 

da også taget med på råd i andre sp ørgsmål. 

Bl.a. fik jeg l e j l i g h e d  til at tale varmt i- 

mod et fors la g fra e l v æ r k e r n e  om at bruge t å r 

nene som ma ste r for e l l ed ni ng er .

Fæ l l e s  for u d v a l g e n e  var n a t u rl ig vi s,  at der 

til l øs ni ng en  af deres o pg av er  var knytt et  

f r e d n i n g s i n t e r e s s e r . Jeg fandt ar be jd et  i 

u d v a l g e n e  meget b e t y d n i n g s f u l d t ,  fordi - og 

det tror jeg var en vi g ti g ting - man fik l e j 

li ghe d til at u db re de  k e n d s k a b e t  til, hvad 

n a t u r f r e d n i n g e n  stod for; det var jo mange 

m e n n e s k e r  fra vidt f o r s k e l l i g e  kredse, man
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kom i f o r b i n de ls e  med i udv algene. Jeg tror, 

at jeg var med til at gøre n a t u r f r e d n i n g e n  

mere populær.

De rtil kom, at m e d l e m s k a b e t  af et udvalg jo 

tvang en til at sætte sig o r d e n t l i g  ind i 

s a ge rn e inden møderne, så man kunne finde ud 

af, hvad der var af mi nd re  b e t y d n i n g  , hvad 

der var v æs en tli gt,  og hvor jeg skønnede, at 

en f red nin g ville kunne ge nn em fø re s . Navnlig 

opstod den s i t u a t i o n  tit i b y u d v i k l i n g s u d v a l 

get, og ma nge g e n n e m f ø r t e  fr ed nin ge r i n d e n 

for f r e d n i n g s p l a n e n  blev til på denne måde.

N ævnes må også, at jeg var me d le m af natur- 

f r e d n i n g s k o m m i s s i o n e n  af 1961.

IV. N A T U R F R E D N I N G S F D R E N I N G E N  (s.56-63)

S t r u c k m a n n  - f o r e n in ge ns  a r b e j d s m å d e  - det 
s k i f t e n d e  syn på f r e d n i n g s a r b e j d e t  - f o r e 
ni ng en s forhold til s t a t s m i n i s t e r i e t  (Andreas
Møller) - S t r u c k m a n n  e f t e r f ø l g e s  af Vagn______
J e n s e n .

F o r c h h a m m e r  var m ed l e m  af n a t u r f r e d n i n g s  fo r 

e n i ng en s tek ni s ke  udvalg, og fo re nin ge n havde 

bedt ham lave et forslag til p l a c e r i n g  af en 

ny vej langs F l e n s b o r g  Fjord på en l e m p e l i g e 

re måde ig e nne m det b a kk ed e la nd ska b end det, 

som forelå fra A a b e n r a a  amtsvej væsens side. 

T e g n e a r b e j d e t  fik han sin t e g n e s t u e  i k o m m u 

nen, som jeg også brugte, til at hjælpe sig 

med. Jeg havde ikke med det at gøre, men 

det var nyt for mig, at den slags var et p r o 

blem, og jeg så med i nt er e ss e på de skitser, 

som F o r c h h a m m e r  havde lavet som forar be jde  

til det t e g n e s t u e n  skulle lave; det var klart 

det i n t e r e s s e r e d e  mig. Jeg sad den ga ng  og 

skrev på "den gr ønn e b e t æn kn in g" . Senere hen, 

da jeg selv blev m ed l e m  af tekni sk  udvalg, 

hørte jeg ofte S t r u c k m a n n  nævne F j o r dv ej en



som et ek s em p el  på, at en vej godt kunne a n 

lægges uden at ø d e l æ g g e  et landskab.

S t r u c k m a n n  næ vnt e ofte foruden f jo rdv ej en 

T ibirke Bakker som ek s em pe l på, at he lle r i k 

ke b e b y g g e l s e  b e h ø v e d e  ø de l æ g g e  et landskab. 

Det var l ig es o m han så disse e k s e m p l e r  som 

f o r b i l l e d e r  på, hv o r d a n  man skulle gå frem. 

Efter selv at have set s t e d e r n e  måtte jeg i n d 

rømme, at la nd s k a b e t  langs F l e n s b o r g  Fjord 

vel nok ikke var bl ev et  ødelagt, men det var 

b le ve t fo ran dr et og ha vde mis te t noget af sin 

o p r i n d e l i g e  kar akter. B a k k er ne  og dalene var 

b le ve t præ ge t af vej ens  broer, d æ m n i n g e r  og 

g e n n e m g r a v n i n g e r ,  og det ville l an d s k a b e t  v æ 

re blevet, h vo rd an  man så ha vde lagt vejen. 

Til ge n g æ l d  for det, man ha vde mistet, havde 

man fået en smukt b e l i g g e n d e  vej, som takket 

være et mere  snoet forløb m e d f ø r t e  min dr e i n d 

greb i landsk ab et,  og det var da godt. Sagen 

lærte mig, at hvor man må tte  affin de sig med, 

at en vej sku lle  føres i ge n ne m et n a t u r s k ø n t  

landskab, så sk ul le man ikke uden vi der e g o d 

ke nde v e j v æ s e n e t s  forslag.

S t r u c k m a n n s  syn på Tibi rke  Bakker kunne jeg 

ikke forstå. U d s t y k n i n g e n  af store dele af 

b a k k e r n e  havde efter min o p f a t t e l s e  øde lag t 

b a k k e r n e s  o p r i n d e l i g e  natur. Vel var g r u n d 

ene store og hu sen e landlige, men h u s e n e , v e 

jene, haverne, hegnene, e l m as t er  og t i l p l a n t 

n in ge r havde totalt æn dr et  b a k k e r n e s  k a r a k 

ter af åbne l yn gb akk er.  De var slet og ret 

b le ve t til et s o m m e r h u s k v a r t e r .  Denne sag 

lærte mig, at b e b y g g e l s e  og alt d e t , d e n n e  fø 

rer med sig, ikke kunne forenes med ønsker om 

at be v a re  et steds o p r i n d e l i g e  natur.

Bent C h r i s t e n s e n  bru gt e  sen er e  ordet " b u r g ø j 

ser f r e d n i n g e r " om fr ed n i n g e r  af typen: e n k e l 

te huse på store grunde.
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S tr u c k m a n n  var jo k u n s t n e r  og så nok på t i n g 

ene på en anden måde end vi andre. Var det 

måske den s k a b en de  indsats: en smuk ny vej 

og nogle smukke landhuse, som fik ham til at 

se på sagerne, som han gjorde. - Jeg ved det 

i k k e .

K u n s t n e r e s  t i l k n y t n i n g  til et sted var for 

S t r u c k m a n n  en sær li g grund til at frede; han 

talte mest b e g e j s t r e t  om s åd an ne steder, og 

han un dl od  aldrig at nævne k u ns tn er e og d e 

res værker: B li ch e r s  n o v e l l e r  om hedern es  

folk, S k a g e n s m a l e r n e s  billeder, C h r . W i n t h e r s  

digte, s kr eve t under o p h ol de t på " D e j l i g h e 

den" ved B r a m sn æs  Vig o.s.v.

H e r r e g å r d e n e s  b e v a r i n g  lå S tr u c k m a n n  stærkt 

på sinde, og her kunne han rigtigt udfolde 

sig om s l o t t e n e s  stila rt er,  pa rk e r n e s  h a v e 

kunst og m i n d e s m æ r k e r  for "rigets stormænd". 

M a n g e " g o d s f r e d n i n g e r "  blev til i disse år 

på S t r u c k m a n n s  initiativ.

S t r u c k m a n n  hørte altid o p m æ r k s o m t  på vi a n d 

res mere s ag lig e indlæg, og vi havde aldrig 

v a n s k e l i g h e d e r  ved at komme til orde. Han 

undlod al dri g at takke for et indlæg - tit 

med så store ord, at man blev helt flov.

Engang sagde han til m i g : " T a k  for Deres i n d 

læg ,h r .civi 1 in gen iør  - det er sgu det e n e 

ste l æ s e v æ r d i g e  i hele t id ss kr i f t e t " .  Den 

slags b e m æ r k n i n g e r  var typiske.

Det var både s ag li ge og k a m m e r a t l i g e  aften- 

møder, vi havde d en gan g (i 3o'erne); ofte 

trak de ud til langt ud på aftenen, når 

S t r u c k m a n n  for lan gt e "s na b e l v a n d "  (whisky) 

s t il le t på bordet, og som se k r e t æ r e n  så kom 

ind med.

S t r u c k m a n n  var festlig at høre på, når han 

forta lt e om sine o ple ve lse r. Han kunne b e 



sk riv e en si tu a t i o n  så malende, at den stod 

som et b i l l e d e  for en. Om bil le d et  st emt e 

med v ir k e l i g h e d e n ,  så han stort på, og blev 

han afsløret, havde han altid et svar parat, 

som satte den f o r m a s t e l i g e  på plads. Det 

sk ete i al fald, da han fortal te om en fest, 

han de lt og  i, sa mme n med Ole W a n s ch er  ( d e n 

gang s e k re tæ r i fo ren i ng en ) hos en me get rig 

greve i Venedig. - For l i ge so m at u n d e r s t r e g e  

r i g d o m m e n  gj ord e han meget ud af at b es kr i v e  

r i g m a n d e n s  store tj ene rs ka b , som mo d to g g æ 

sterne. Som han sagde: "De stod op s t i l l e t  

ved i n d g a n g s p o r t a l e n  til slottet, og aller- 

forrest stod en hel række af k u l s o r t e  neg er - 

tjenere". Her brød W a n s c h e r  i m i d l e r t i d  ind: 

"Der var nu kun én". O m g å e n d e  kom S t r u c k m a n n s  

svar: "Hold kæft W a ns ch er ,  det så sgu ujd som 

der var en hel række".

Når jeg tænker ti lb ag e på den tid i f o r e n i n g 

en, kan jeg godt undre mig over, at det kunne 

lade sig gøre at kn ytt e så ma nge travlt o p 

tagne m e n n e s k e r  - mange i b e t y d e l i g e  s t i l l i n 

ger - til f o r e n in ge ns  f o r s k e ll ig e ud va l g . D e t  

kunne ikke være penge, for dem fik vi ingen 

af, og jeg tror, at vi alle fandt det ganske 

rimeligt, at vi ikke gjo rde  det. F o r k l a r i n g 

en var nok, at vi alle følte os som m e d k æ m p e 

re (et ord, som S t r u c k m a n n  tit brug te)  i n a 

tur f r e d n i n g s s a g e n , men jeg tror også, at 

S t r u c k m a n n s  person var en del af f o r k l a r i n g 

en. Han stod i al fald i folks øjne som m a n d 

en bag natur fr ed nin gs f o r e n i n g e n .

F o r e n i n g e n  var o r g a n i s e r e t  i en h o v e d b e s t y 

relse, som under sig ha vde 3 udvalg, et j u r i 

disk, et v i d e n s k a b e l i g t  og et teknisk. Vi 

holdt j æ vn li g fælles møder, så vi holdt h i n 

an den ret godt u n d e r r e t t e t  om, hvad der skete. 

Det t e k n is ke  u d va lg s sager h a n d le de  n a t u r l i g 

vis om t e k n is ke  sa ger i fo r b i n d e l s e  med fre-
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dede ar ea le r eller re j sn in g af f r e d n i n g s s a 

ger. En af de første sager jeg var med i b e 

h a n d l i n g e n  af, var et forslag fra he d e s e l s k a 

bet til u d r e t n i n g  af Karup Å's s l y n g n i n g e r  

ved foden af åd al e ns  skrænter, som til dels 

var b e b yg ge t fra Skive by. Det for eni ng en 

p r o t e s t e r e d e  imod, var æ n d r i n g e n  af det k a 

r a k t e r i s t i s k e  landskab, som da nn ed es  af de 

store altid grønne enge, hvor man kunne se 

frem til alle åens bu gtn in ge r.  Hele l a n d s k a 

bet tog sig ne top smukt ud fra skr ænterne, 

hvor der iøvrigt flere steder var op st ill et 

u d s i g t s b æ n k e  langs den sti, der gik deroppe. 

Bl.a. var der et lille anlæg o mk ri ng  m i n d e 

stenen for Jeppe Aakjær. R es u l t a t e t  af f or 

e n i n g e n s  i n d b l a n d i n g  blev iøvrigt, at s l y n g 

n i n ge rn e fik lov at blive liggende, mod at 

der syd for eng ene  langs banen blev anlagt 

en kanal, som sk ull e træde i funktion i høj- 

v a n d s t i 1 f æ l d e , så le de s at man undgik o v e r 

s v ø m m e l s e  af engene. Jeg hu ske r et møde med 

W o l d h a r d t  Mad se n som ung b o r g m e s t e r  på r e 

st au ra nt  " G r ø n n i n g e n "  i Køb en hav n, som v a r e 

de til langt ud på aftenen. Det, at man u n d 

gik o v e r s v ø m m e l s e r n e ,  gjorde, at en del af 

engene ville kunne br uge s til k o r n a v l , og da 

det var så a f g ø r e n d e  for foreningen, at e n g 

ene sk ulle ligge som en stor grøn flade, blev 

det bestemt, at der kun måtte dyrkes korn på 

b e t i n g e l s e  af, at det blev slået som grønt 

(til k v æ g f o d e r  ) .

F o r e n i n g e n s  s e k r e t a r i a t  blev ledet af cand. 

jur. Knud Gemzøe, som til hjælp havde to d a 

mer, som lavede re gn sk ab  og skrev på mask ine  

og sø r g e d e  for de løbende e k sp ed it io ne r.  Når 

s e k r e t a r i a t e t  var så lille - Gemzøe var i ø v 

rigt kun d e l t i d s a n s a t  - var det na t u r l i g v i s  

fordi s a g er n es  b e h a n d l i n g  i v i r k e l i g h e d e n  

blev a f sl u t t e t  i de f o r s k el li ge  u d v a l g, hv o r



man ikke al ene d r ø f t e d e  sagerne, men også fo 

retog u d a r b e j d e l s e n  af r e j s n i n g s s k r i v e l s e r  og 

andre indlæg. F o r m a n d  for teknisk ud va lg  var 

i b e g y n d e l s e n  af 3o'erne, da jeg kom ind, h ø 

j e s t e r e t s s a g f ø r e r  Ej v in d Møller, der som s e k 

r et ære r ha vde Ole W a n s c h e r  og Jørgen Bo (se 

nere be gge p r o f e ss or er ).

På dette ti ds p u n k t  var N a t u r f r e d n i n g s f o r e n i n -  

gen e n e h e r s k e n d e  på området. Det var den, der  

s po red e s ag ern e op, rejste og g e n n e m f ø r t e  dem 

ge n ne m f r e d n i n g s n æ v n  og o v e r f r e d n i n g s n æ v n ,  

som f as ts at te  e r s t a t n i n g e r n e .  Pe n gen e var 

d e ng an g fa n ta st is k små. De rfo r blev de store 

g o d s f r e d n i n g e r  mødt med stor glæde, fordi de 

g e n n e m f ø r t e s  som fr i v i l l i g e  f r e d ni ng er  uden 

e r s t a t n i n g .

I min tid kom der et æn d re t syn på f r e d n i n g 

erne - det var således, at in t e r e s s e n  for 

st ørr e fre dn in ge r var st igende, og det var 

der t i l f r e d s h e d  med, fordi mange fr ed nin ge r 

før den tid var rene b a g a t e ll er , ofte kun om 

t ræ gr up pe r,  evt. et e n k e l t s t å e n d e  træ, og 

s m ås øe r (va ndh ul ler ).

Jeg tror, at den sti gen de , for ikke at sige 

v o l d s o m m e  vækst i s o m m e r h u s b e b y g g e l s e n  var 

en af g r u n d e n e  til den s t i g e n d e  i nt er es se  for 

st ørr e fre dninger. S o m m e r h u s e n e  br edt e sig 

ud over st ore områder, og skulle man gribe 

ind h e r o v e r f o r  med n a t u r f r e d n i n g ,  hvor det 

d r ej ed e sig om f r e d n i n g s v æ r d i g e  o m r å d e r , m å t 

te man mere tænke i l a n d s k a b e r  end i l o k a l i 

teter.

S t r u c k m a n n  blev på sine ga mle dage meget 

svækket, og han var helt ude af stand til at 

lede fo reningen. Det var tydeligt, at Vagn 

Jensen, som d en ga n g var m ed l e m  af det juridi

ske udvalg, s ti l ed e mod fo rm an d s p o s t e n ,  og 

han br ug te  ofte metoder, jeg ikke brød mig om.
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Jeg fandt ham hel ler  ikke egnet til f o r m a n d s 

posten. I et møde, som jeg deltog i, og som 

Vagn Jensen ledede, forsøgte han at o ver ta le 

mig til et andet s yn sp un kt  i den fo re l ig ge nd e 

sag mod til gengæld, som han sagde: "Så vil 

jeg stø tte  Dem en anden gang". Da han s a m t i 

dig b e n y t t e d e  l e j l i g h e d e n  til at rakke o v e r 

f r e d n i n g s n æ v n e t  til på det groveste, blev det 

for me get for mig, så jeg rejste m i g  med o r d 

ene: "Dette kan jeg ikke være med til". En s å 

dan mand syntes jeg ikke, fo re ni ng en  kunne v æ 

re tjent med som formand. Jeg havde en s a m 

tale med f o r e n i ng en s n æ s tf o rm an d,  dommer la 

Cour i Viborg, i håb om, at han ville gribe 

ind, når han hørte, hvor galt det stod til. 

Det ville han til min store s k u f f e l s e  ikke.

Så fo rts at te in tri ger ne ; det tek ni s ke  udvalg 

fik ingen sager - det s ør ged e Vagn Jensen for

- han ville selv.

Efter at jeg var bl eve t stat ens  k o ns ul en t i 

f r e d ni ng s sa ge r,  følte jeg det iøvrigt e f t e r 

hån den  som et pr o b l e m  at udt al e mig på f o r e 

ni n gen s vegne i sager, som jeg også fik i m i 

n i s t e r i e t  som ko nsulent. Jeg fo rts at te dog 

no gle år i det t ek ni ske  udvalg.

Da jeg kom ind i foreningen, var d e p a r t e m e n t s 

chef  A nd rea s Mø ll er m e d l e m  af h o v e d b e s t y r e l 

sen - noget jeg fandt me get rimeligt, da n a 

t u r f r e d n i n g e n  jo hørte til i s t a t s m i n i s t e r i e t .

Under en middag, som D a n m a r k s  N a t u r f r e d n i n g s -  

forening holdt og hvori jeg deltog, kan jeg 

huske, at An dr ea s Møller rejste sig og i sin 

tale tog det emne op, som en ti dl i g e r e  taler 

havde været inde på, ne m li g at ikke alle s a 

ger, som for en in ge n rejste, blev gennemført. 

A nd rea s Mø lle r gjorde o p m æ r k s o m  på, at f o r e 

ningen ab so l ut  ikke m åt te  b e t r a g t e  tabte s a 

ger som n e d e r l a g  - t v æ r t i m o d  viste det, at



fo r e n i n g e n  var foran, og det skulle en sådan 

f o ren in g efter A nd re as  M øl le rs  me n i n g  så a f 

gjort være og blive ved med. Senere gik A n 

dreas Mø ll er  dog ud af f o r e n i n g e n s  ledelse, 

må ske fordi han a l l i g e v e l  e f t e r h å n d e n  ikke 

fandt et sådant m e d l e m s k a b  for en el i gt  med sit 

e m b e d e .

Til bag e til Vagn Jensen. Som b ek en d t endte 

det med, at Vagn Jensen i 1964 måtte træde 

ud af f o r e n i ng en s ledelse, og at fo r e n i n g e n s  

s t y r e f o r m  blev ændre t: en p r æ s i d e n t  i sp id se n 

og en dir ek t ør  som leder af det da gl ig e a r 

bejde. Så kom der igen orden i ledelsen, og 

m e d l e m s k r e d s e n  voksede.

N a t u f r e d n i n g s f o r e n i n g e n  er af stor b et ydn in g, 

fordi den r e p r æ s e n t e r e r  en stor b e f o l k n i n g s 

gruppe. Det gør, at p o l i t i k e r n e  er ne mm ere  

at få i tale om f o r s t æ r k e n d e  lovbestemmelser, 

og også at m y n d i g h e d e r n e  bl i ve r mere lydh øre  

ov e r f o r  f r e d n i n g s ø n s k e r .

V. BI D RA G TIL V E S T S K O V E N S  H I S TO RI E (s.63-69)

Tanken går ti lb ag e til 1 9 2 o 'erne - tanken 
ho l de s leven de - b e t y d n i n g e n  af den k ø b e n 
ha v n s k e  b y u d v i k l i n g s p l a n  fra s l u t n i n g e n  af 
1 9 4 o ' e r n e  ( f in ge rp la ne n ) - v i r k e l i g g ø r e l s e n - 
B r ø n d b y ø s t e r s k o v e n .

Ved en s a m m e n k o m s t  den 24/8 198o talte vi bl. 

a. om Ve st sko ven . Blix talte om f o r s k el li ge  

faser: fase I kunne siges at have b es tå et  i 

selve det at _f£ tanken, r e s p e k t i v e  ho lde den 

varm. Tanken var fremme a l l e re de  i 192o'erne, 

vel o p r i n d e l i g  rejst af s k o v i n t e r e s s e r e d e  

( p ro fe sso r Oppe rma nn,  d e ng an g leder af s t a 

tens fo rst li ge  f o r s ø g s v æ s e n  næv ntes). B a g 

g r u n d e n  var v e s t e g n e n s  skov f a t t i g d o m , h e r u n 

der så dan noget som l a n d m æ n d e n e s  va ns k e l i g e  

ad g an g til bræ nde  og h eg nsp æl e. Hvor stor
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sk ov en eller s ko ve ne sk ul l e være, eller hvor 

den sk ul le  ligge, kom man ikke n ær mer e ind 

på. Man n ø je des  med at pege på en række s t e 

der, vist med kryds på et kort. Det fjerneste 

sted var helt ude ved R os kil de  fjord.

B e t æ n k n i n g e n  om K ø b e n h a v n s e g n e n s  grønne o m 

råder fra 1936 pegede på v e s t e g n e n s  mangel 

på u d f l u g t s o m r å d e r ,  ikke mi nds t m an gl en  på 

skove, og b e t æ n k n i n g e n  foresl og  s k o v p l a n t n i n 

ger, for et age t i t i l k n y t n i n g  til de store mo- 

sedrag, h v o r v e d  der kunne o p a r b e j d e s  et s t ø r 

re ve st li gt  u d f l u g t s o m r å d e  (se b e t æ n k n i n g e n s  

side 65-7o). S k o v t a n k e n  blev yd er l i g e r e  s t y r 

ket, dels ved at fo rs la ge t peg ed e på ganske 

b e s t e m t e  steder, men også ved at pege på s k o 

vens r e k r e a t i v e  bet ydn in g.

Som del af denne fase n æv nt es  også p å p e g n i n 

gen af det u h e ld ig e i, at b e b y g g e l s e n  i Vest- 

k ø b e n h a v n  evt. kunne udv i kl e sig som én stor 

kage; her n æ vn te s a f d e l i n g s i n g e n i ø r  Bjerre, 

K ø b e n h a v n .

Bje rr e blev sen ere  s ta d s i n g e n i ø r ,  og han gik 

stærkt ind for de e n g e l s k e  b y p l a n i d é e r  om 

"haveb ye r",  d.v.s. mi nd re  byenh ede r,  afskilt 

fra h i n a n d e n  og fra m o d e r b y e n  ved åbent land 

f.eks. b e p l a n t e t  med skov. Bj err e var s å l e 

des også en varm t i l h æ n g e r  af sko vtanken.

Bj e rre s e f t e r f ø l g e r  som s t a d s i n g e n i ø r  blev 

F o r ch ha mm e r,  som også gik ind for skovtanken, 

og han mente, at sk ove n bu rde rykkes nærm ere  

mod K ø b e n h a v n  med t i l k n y t n i n g  til Vestenceirv 

ten, som man jo reg ned e med før eller siden 

ville bl ive  åbnet for almenhe den .

I 1943 fik f o l k e t in ge t forelagt et forslag 

om at pl ant e ca. looo ha skov i v es te gn en  

og om at åbne V e s t e n c e i n t e n  for al menheden. 

Jeg mener, det var Lett (f or ma nde n for det 

grønne udvalg), som stod bag forsla get  s a m 



men med F o r c h h a m m e r  og Kai H e n d r i k s e n  ( da 

k o m m i t t e r e t  i b y p l a n s a g e r ) .  F o l k e t i n g e t  fandt 

dog ikke gr und til at fremme forslaget. Jeg 

m en te dengang, at det var forkert at kæde de 

to ting sammen, og jeg tror, at sagen faldt 

på, at f o l k e ti ng et  fandt, at å b n i n g e n  af Ves t - 

e n c e i n t e n  må tt e ske efter en f o r h a n d l i n g  med 

s t a t e n .

Fase II p e r i o d e n  er s a m t i d i g  med e g n s p l a n e n s  

( F i n g e r p l a n e n s )  og se ner e b y u d v i k l i n g s p l a n e n s  

u d a r b e j d e l s e .  P e r i o d e n  er k a r a k t e r i s e r e t  ved 

b e s t r æ b e l s e r n e  på at holde de arealer, man e f 

t e r h å n d e n  fandt det r ig ti gt  at pege på som 

s k o v a r e a l e r ,  u d en fo r b y u d v i k l i n g .  E g n s p l a n e n  

blev u d a r b e j d e t  af et af Dansk B y p l a n l a b o r a 

t o r i u m  ne ds at  udvalg, hvis formand var p r o f e s 

sor Steen Ejler Ras mu ss en . Ar ki t e k t  Peter 

B r e d s d o r f f  var s e k r e t æ r  for udvalg et,  hvis 

f or sla g forelå i 1947.

( INDSKUD_v. J. Garde:

De tt e ke nd er  jeg fra u d a r b e j d e l s e n  af forsl ag 
til lov om r e g u l e r i n g  af b y m æ s s i g  b e b y g g e l 
se. Dette fors lag  blev lavet i s t at en s byg- 
n i n g s d i r e k t o r a t s  3 . ko nt o r (chef: Wa m b e r g  - 
e n d v i d e r e  Nørby, Rud N ie ls en  og mig), s å l e 
des at u d k a st et  lå klart, da b o l i g m i n i s t e r i e t  
o p r e t t e d e s  i 1948. Den person, som vi i k o n 
toret kendte, var B r e d s d or ff , som vi o p f a t t e 
de som den e g e n t l i g e  f or f a t t e r  a f " F i n g e r 
pl a ne n " .

Blix k n y t t e d e s  til det første b y u d v i k l i n g s 
ud va lg  som s a g k y n d i g  t i l f o r o r d n e t  og var h e r 
under aktiv ved S e n g e l ø s e k i l e n s  ud lægning.

Da de store f r e d n i n g e r  (Po rs emo sen , S en g e l ø s e  
mose etc.) g e n n e m f ø r t e s ,  turde man nok ikke 
håbe på en så stor skov, som man sen ere  fik, 
men f o r e s t i l l e d e  sig s k o v p l a n t n i n g  på min dr e 
gode jorder i t i l k n y t n i n g  til moserne. Der 
var her m u l i g h e d  for at skabe et landskab:
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moserne, sk ove n og de t e r r æ n f o r s k e l l e ,  der 
trods alt er, f.eks. ved K r o p p e d a l  og i det 
hele i St. V e j l e å d a l e n . )

Eg nsp la ne n,  som til da gl i g k a ld te s F i n g e r 

pla nen  på grund af b y g g e o m r å d e r n e , der havde 

form som en hånd med u d s p r e d t e  fingre, p a s 

sede væl dig  godt med s k o v p la n en , som jo k u n 

ne finde sin plads i " s v ø m m e h u d e n "  me l le m  

fingrene. U dv al g e t  fandt, at svø mm eh ud en , 

sen ere  kaldt sk ov kil en , me l le m  R o s k i l d e v e j -  

f ing ere n og F r e d e r i k s s u n d s v e j f i n g e r e n , var 

det helt ri gt ig e sted at p l ac er e skoven, bl. 

a. fordi de store mo ser ligger i denne kile; 

men også fordi en skov her ville få en mere 

ce n tra l p l a c e r i n g  i det s a ml e de  byområde. 

Kilen me ll e m  R o s k i l d e v e j  fi nge re n og Køge- 

b u g t f i n g e r e n  havde e g n s p l a n u d v a l g e t  iøvrigt 

andre pl an er  med, nem li g at ud ny tte  denne 

til mere ak tiv e og a r e a l k r æ v e n d e  r e k re at iv e 

formål, f.eks. p e r m a n e n t e  ko lo n ih av er , a r e a 

ler for u n g d o m s k l u b b e r n e s  fr il uf ts liv , l o k a 

le pa r ke r m.v. el ler til helt u ke nd te  formål, 

som kunne opstå i fremtiden.

Det var særlig i b y u d v i k l i n g s u d v a l g e t  slaget 

om s k o v k i l e n s  e n d e l i g e  s i kr in g kom til at 

stå. U d v a l g e t  blev ne d sa t o m kr in g 1949 med 

d ir ek t ø r  Dre yer  som form an d og ar k it ek t  

B r e d s d o r f f  som se kr e t æ r  i de første år. B y 

u d v i k l i n g s p l a n e n  tog e g n sp l an  for sl age t som 

u d g a n g s p u n k t  i sit første for sla g og de rmed 

kom s k o v k i l e n  i yde rz one . Det har været o m 

kr ing 195o. I de første år h e r e f t e r  - s å 

længe der var le dige b y g g e a r e a l e r  i fingrene

- var der ingen pres på s ko vki le n, men e f t e r 

hån den  som f i ngr ene  blev fyldt ud med bebyg-



ge lse r var det klart, at pla ne n m ått e r e v i 

deres, og så kunne s k o v k i l e n  komme i fare. 

S e k r e t a r i a t e t ,  i hvis "fo rm ød er "  jeg altid 

deltog, gik helt ind for s k o v p l an er ne , og 

selve ud v al g et  var også i p r i n c i p p e t  positivt,

men det var ikke al tid det kunne gå med 

til s e k r e t a r i a t e t s  i n d s t i l l i n g  om af sla g til 

b e b y g g e l s e  i s ko vzo ne n. Det var vel o mk rin g 

196o en r ev is i o n  vi ste sig på krævet. S e k r e 

tariatet, som da ha vde a r k i te kt  Svend Allan 

Jen sen  som leder, var helt enig i, at der 

sk ull e gøres mi nd st mul igt  indhug i s k o v k i 

len, og under et møde i se k r e t a r i a t e t ,  hvor 

også Dr ey er  deltog, gj ord e jeg rede for s k o v 

pl ane n - dens fo r h i s t o r i e  og den t i l s l u t n i n g  

fra de s a g k y n d i g e s  side den havde. Vi fik 

fuld o p b a k n i n g  fra Dreyer, og i det r e v i 

derede forslag, som h e r e f t e r  blev u d a r b e j d e t , 

var s k o v k i l e n  kun ga ns ke  lidt beskåret, og 

den fik b e t e g n e l s e n  " pe r m a n e n t  y de r z o n e "  med 

den b e gr u nd el se , at den sk ull e t i l p l a n t e s  

med skov, så le des  som n æ r m e r e  omtalt i tekst

en til r e v i s i o n s f o r s l a g e t .  I denne s k i k k e l 

se g o d k e n d t e  b y u d v i k l i n g s u d v a l g e t  i 1963 f o r 

slaget.

B o l i g m i n i s t e r i e t  f o r an le di ge de , at er s æ r 

ligt udvalg ( under l a n d i n s p e k t ø r  Erik 

Munks ledelse) u d a r b e j d e d e  en s k i t 

se, o m f a t t e n d e  t i l p l a n t n i n g  af ca. 15oo ha 

med skov, b e l i g g e n d e  i s k o v k i l e n  og s t r æ k k e n 

de sig fra V e s t e n c e i n t e n  ud til de store mo- 

se dra g i Se ng e l ø s e  ko mm un e (Porsemose, S e n g e 

løse mose, Vasby mose  m.fl.). Sk it sen  forelå 

i 1965.

S ki ts en  i n s p i r e r e d e  P O L I T I K E N  til at starte 

en kam pag ne , "Plant et træ". Den fik stor 

t i l s l u t n i n g  og ska bte  en k r af t ig  folke lig  

s t e m n i n g  for sagen. Ti d s p u n k t e t  var rigtigt 

valgt, fordi sagen netop var til b e h a n d l i n g
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i folketi nge t.  K a m p a g n e n  s k a f fe de  Hakon 

St e p h e n s e n  b e t e g n e l s e n  " V e s t s k o v e n s  skaber", 

men den var ikke helt rigtig. V e s t s ko ve ns  

sk a ber e var den række af mænd, som efter at 

idéen var dukket op, holdt den vedl ig e og 

s ø rg ed e for, at de n ø d v e n d i g e  area ler  blev 

friholdt for b y ud vi kl in g . Var de arealer 

ikke tilstede, da m u l i g h e d e r n e  iøvrigt f o r e 

lå, h av de  S te p h e n s e n  ikke haft noget at p u t 

te tr æe rne  i.

I 1967 ved tog  fo lke ti nge t, at s k o v p l a n e n  

skulle rea li s er es , og det blev o v e rd ra g et  

s t a t s s k o v v æ s e n e t  at føre pl ane n ud i livet.

Det blev s t a t s s k o v r i d e r  L a u m a n n - J ø r g e n s e n , 

som kom til at forestå det p r a k t i s k e  a r b e j d e , 

men om dette ved jeg ikke rigtig noget, og 

he r me d er man inde i fase I I I .

Nævnes må det også, at de af s k o v p l a n e n  b e 

rørte k o m m un er  i flere t i l f æl de  s tø tt ede  

planen ved at lade visse af k o m m u n e n  ejede 

a r ea le r indgå i sk ovp la ne n.  Et e ks em pel  h e r 

på er den store n a t u r p a r k  i og ved V a l l e n s 

bæk mose, som blev anl ag t i f o r b i nd el se  med 

b e b y g g e l s e n  i Al be rt s lu nd . I andre tilfæl de  

f o r h a n d l e d e  ko m mu n e n  med større u d s t y k n i n g s -  

fo r e t a g e n d e r  om, at de til u d s t y k n i n g e n  h ø 

rende f r ia re al er  blev passet ind i s k o v a r e a 

lerne.

En d eli g må også o mt al es  f o r e ni ng en  Dansk 

A r b ej de s i n te re ss e for V e s t s k o v e n  (det må 

have været o m kr in g mi dt en  af 194 o'erne). 

In te re ss en  be st od  i, at anlæg af skoven k u n 

ne give a r b e j d e , o g  man var ba nge for a r b e j d s 

løshed efter b e s æt te l se n.  K o n t o r c h e f  Strøy- 

berg i fo re ni ng en  mente, at s a m t li ge  k o m m u 

ner i o mr åd et  burde b id ra g e med et beløb 

(efter f o l k e t a l ),som så skulle bruges til



arealkøb. Alle k o m mu ne r gik med, u n d t a g e n  

Glostrup, som netop var en af de kom muner, som 

ville få glæde af skoven, og S ø l l er ød  - som 

havde alt i forve jen  - og så opgav man at gå 

videre. M e d v i r k e n d e  hertil tror jeg var, at 

en kreds in de nfo r fo r e n i n g e n  fandt, at s k o v 

planen kunne lægge h i n d r i n g e r  i vejen for i n 

dustrien, som s av ne de  areal.

Om B r ø n d b y ø s t e r s k o v e n  me ner jeg at vide f ø l 

gende: Når K ø b e n h a v n s  ko mm une  (i 2o 'e r ne  og 

3o'ern e)  o pk øbt e st ore a re ale r i hele Køben- 

h a vn se gn en ,  hang det nok sam me n med, at man 

re g ned e med, at n a b o k o m m u n e r n e  ville blive 

i n dl em me t i Køben hav n,  og så var det rart som 

g r u n d e j e r  at kunne være med til at styre b y 

u d v i k l i n g e n  - og ikke alene hvad angik b o l i g 

b e b y g g e l s e n  . Jeg ha vde b es te mt  ind try k af,at 

d i r e k t ø r e n  for K ø b e n h a v n s  e j e n d o m m e  (Bjerre- 

gaard) var åben for, at nogle af a re a l e r n e  

kunne u d n y t t e s  til et eller andet grønt f o r 

mål, f.eks. parker. B j e r r e g a a r d  har sikk ert  

kendt "den grønne b e t æ n k n i n g "  fra 1936, hvor 

der f ore sl ås et p a r k b æ l t e  m el l e m  K øb e n h a v n s  

v e s tl ig e b y k v a r t e r e r  og U e s t e n c e i n t e n  ige nne m 

Hv i d ov re  og B r ø n d b y e r n e s  k o m m un er  ( b e t æ n k n i n 

gen side 69). Sam me n med F o r c h h a m m e r  har de 

så fundet ud af, at en skov på det a r e a l , k o m 

mu nen ejede fra B r ø n d b y e r n e  op til U e s t e n 

c e in te n , bu rde bep la nt es . Rebæks eng i H v i d 

ovre blev fredet som led i pa rkb æl te t.



VI. BI D R A G  TIL KØGE B UG TS HI STOR IE(s . 7 o - 74) 

Den "nye" kystve,i fra 1 9 3 o 1erne - fred nin gs-
pla nen  - F i n g e r p l a n e n  - loven om p la n l æ g n i n g  
i Køge B u g t - o m r å d e t  - St ra nd pa rk en .

Ved s a m m e n k o m s t e r  d .1 6. d e c e mb e r 198o og s e 

nere f or ta lte  Blix om u d v i k l i n g e n  ved Køge 

B u g t .

I. To b e t æ n k n i n g e r  fra 1921- 22  o m t a l t e s ,j f r . 

"den gr ønn e b e t æ n k n i n g "  side 74, hvor anlæg 

af s t r a n d p a r k e r  første gang blev foreslået. 

Den ene b e t æ n k n i n g  h a n d l e d e  om en ny kystvej 

til Køge. Den o p r i n d e l i g e  "Gamle Køge l a n d e 

vej" var for falden, syd om Mos ed e Batt eri  u- 

f r e m k o m m e l i g . H o v e d f o r s l a g e t  gik ud på at 

lægge vejen i st ra n d k a n t e n ,  de lvi s på o p f y l d 

ninger, men dette fors lag  vakte stor mo ds ta nd  

fra ma nge sider. Efter ma nge mø der  og f o r 

h a n d l i n g e r  blev re su lta te t, at vejen i alt 

v æ s e n t l i g t  kom til at følge den gamle b e l i g 

genhed. A l l e r e d e  d e ng an g var nem lig  stran d-  

a r e a l e r n e  i stor u d s t r æ k n i n g  b e b y gg et  med 

so mme rh us e.  B e t æ n k n i n g e n  fores log  nogle e n d 

nu frie a re ale r e r h v e r v e t  til o f f e n t l i g e  f o r

mål som " s tr an d p a r k e r " .

Den anden b e t æ n k n i n g  h a n d l e d e  om j er nb ane - 

p r o b l e m e r  - just ikke det at ska ffe  nogen 

bane langs kysten, men s na re re  en bane u d e n 

om R o s k i l d e  som et led i en fo rbe dr et  T y s k 

lands forbind els e.

II. Vejen blev an l ag t i 3 o 'e rne  med s t a t s 

tilskud. Som vi lkå r for t i l s k u d d e t  satte 

staten, at K ø b e n h a v n  og R o s k il de  amter s i k r e 

de o f f e n t l i g h e d e n  adg an g til s t r a n d a r e a l e r n e  

på 3 steder, ne mli g ved: Ave d ør e (ved V e s t 

volden), Mo sed e (ved B a t te ri et ) og i Solrød 

(et mi n d r e  areal lidt nord for S ta un i n g s  0).

III. Den næste fase er den gr ønn e b e t æ n k n i n g  

fra 1936 og



I V . F r e d n i n g s p l a n e n .

F r e d n i n g s p l a n e n  o m f a t t e d e  i p r i n c i p p e t  ikke 

alene ky sterne, men i det hele taget det 

f r e d n i n g s v æ r d i g e , h v o r a f  der ikke var meget 

i V e s t e g n e n  og Køge bu gts bagland.

3 ting var v æ s e n t l i g e  ved u d b y g n i n g  i V e s t 

egnen: Ves ts ko ve n,  åbn in g af V e s t v o l d e n  og 

s a n e r i n g  af b a d e s t ra nd en .

Når man ikke har st ørr e ad ga ng  til kysten 

end t i lf æ l d e t  er, er å rs ag en  først og f r e m 

mest, at s o m m e r h u s b e b y g g e l s e n  ved kys ten  er 

fra før 192o. Den gode st r an d b e g y n d t e  lidt 

syd for Store Vejle ås udløb, med ens  de n o r d 

lige s t r a n d o m r å d e r  var u eg ne de  til badning, 

h e r u n d e r  hvor den n u v æ r e n d e  s t r a n d p a r k  er a n 

lagt. F r e d n i n g s m æ s s i g t  var ar ea l e r n e  ved S k o v 

vej dog v æ s e n t l i g e  på grund af de store s t r a n d 

enge, som kom på f r e d n i n g s p l a n  sa mme n med en 

række a re ale r langs kys ten  helt inde fra K ø 

b e n ha vn s græ ns e og ned til syd for St au ni ng s 

0. Af disse blev en del fredet i Det grønne 

Ud va lg s tid, således: 1) S t r a n d e n g e n e  ud for 

K y s t a g e r v e j  i Hv ido vr e, 2) de store s t r a n d 

enge ved Store Vejle ås udløb med no gle t i l 

g r æ n s e n d e  ar ea le r ved Skovvej, 3) Areal er  

s ø væ rt s og l an d væ rt s K ø g e v e j e n  i Hundige.

A r e a l e r n e  blev fredet med ret til c a m p i n g 

plads på en del af arealet. Senere købte K ø 

b e n h a v n s  ko mm un e nogle til st ød e nd e,  ret store 

e j e n d o m m e  ved stranden, som sammen med de 

f redede a re ale r ud gør " H u n d i ge pa rk en ".

4) A r e a l e r n e  nord for Mo se de  Ba tt eri  til s u p 

p l er in g af de arealer, som var blevet udlagt 

i fo r b i n d e l s e  med K ø g e v e j e n s  anlæg. Syd for 

B a tt er iet , som jo nu er åbent for al men he den , 

har T ås tru p k om mun e købt arealer, som slut ter  

sig til de øvrige. 5) K a r l s t r u p  mose, land- 

værts K øg ev e j e n  o ve rf or  T r y l l e s k o v e n , blev
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fredet bl.a. med tanken om her at an læ gg e en 

c a m p in gp l ad s.  Dette er dog ikke sket. En del 

af ar ea l e r n e  er senere på f o r a n l e d n i n g  af 

F r i l u f t s r å d e t  t i l p l a n t e t  med skov. 6) Ved 

St a un i n g s  0, som st ate n havde gjort krav på, 

havde st ate n også købt et areal i land, hvor 

fra blev by gge t en bro over til øen, såle des  

at der blev o f f e n t l i g  f o r b i n d e l s e  fra Køge- 

vejen ud til øen. A d m i n i s t r a t i o n e n  blev over 

draget R o s k il de  amt. Her blev are a le r langs 

s t r an de n ud for øen i et vist omf an g fredet, 

og "la gu ne n"  blev fredet med forbud mod op- 

f y l d n i n g .

A v ed ør e Holme blev også i sin tid optaget på 

f r e d n i n g s p l a n , vist nok mest på grund af de 

store f u g l e i n t e r e s s e r ,  som var knyt tet  til 

rø rs ko ve ne , som u d g jo rd e den s tø rs te  del af 

området. Da der op s to d pl ane r om at fylde 

engene op og br uge  a r e a l e r n e  til industri, 

blev f re dni ng  opgivet.

V . B y u d v i k l i n q s p l a n e n . F i n g e r p l a n e n  fra 1949 

Områ de t ved G I. Kø g e lande ve j var så t i l b y g 

get med en b l a n d i n g  af h e l å r s h u s e  og s o m m e r 

huse, at det var meget v a n s k e l i g t  at p l a n 

lægge. Der var mest so mm er hu se . Det d r ø f 

tedes med Br eds do rff , hvad man skulle gøre 

ved kysten. Man kunne sige: "I nde rz one ";  så 

ville en del være u ti lf re ds e.  Klo ak - og v e j 

forhold  var prim it ive . R es u l t a t e t  blev en 

b e s l u t n i n g  om m e l l e m z o n e  eller yderzone, med 

t i l l a d e l s e  til s o m m e r h u s b e b y g g e l s e .  Men hvor 

et k v ar te r al le r e d e  o p f y l d t e  be t in ge l s e r n e ,  

blev det in derzone. Et stort s pø r g s m å l  var 

n a t u r l i g v i s  banen - tanken var altså på den 

måde at låse fast i a f v e n t n i n g  af banen.

Loven om p l a n l æ g n i n g  i Køge b u g t - o m r å d e t  kom 

i 1961. Svend Allan Jen sen  var se kr et ær  fra 

starten, sen ere  Lykke Petersen. Blix var



også m ed l e m  af Køge bu g t - u d v a l g e t .

Blix fortalte, at der fra der, hvor den gode 

st ran d b e g yn d te  og mod syd var d e k l a r a t i o n e r  

om fri f æ r d s e ls re t på s t r a n d e n  - dette måtte 

være d e k l a r a t i o n e r ,  pål ag t efter n a t u r f r e d 

n i n g s l o v e n  af 1917. Man forsø gt e i det g r ø n 

ne u dv alg s tid også at åbne den mi n dr e gode 

str an d i B r ø n d b y e r n e  og V al l e n s b æ k  for fri 

færdsel, men man må tte  opgive, fordi færdsel 

ikke lod sig p r a k t i s e r e  uden o p f y l d n i n g e r  og 

fj e rn el se  af b ol vær ker , og det var der ingen 

h j em me l t i l .

Det er her Køge B u g t - s t r a n d p a r k e n  er anlagt.

Køge B u g t - u d v a l g e t s  e m n e k r e d s  var: jernb ane n,  

s t a ti on er n e,  m o t o r ve je n,  b e b y g g e l s e n  - en 

"båndby", hvor bå n d e n e  blev "tykke" ved s t a 

t i o ne rn e .

E n d v i d e r e  havde man s e l v s a g t  p r o b l e m e r n e  med 

"de grønne kiler". Blix f or esl og  her, at man 

på f r e d n i n g s p l a n  optog a re ale r på tværs af 

kysten, f or t r i n s v i s  langs åerne, for at skabe 

grø nn e bæ ter me ll e m by en he d e r n e ,  der p l a c e r e 

des om k r i n g  s t a t io ne rn e.  Der var o p b a k n i n g  

for tanken, men f r e d n i n g s p l a n u d v a l g e t s  s e k 

re t ar ia t o v e r k o m  ikke at lave planerne, dels 

på gr und af u n d e r b e m a n d i n g ,  men også fordi 

p r o b l e m e r n e  langs K a t t e g a t k y s t e n  lagde be sla g 

på a r b e j d s k r a f t e n .  Der kom altså ikke noget 

fra Køge B u g t - e g n e n  formelt på f r e d n i n g s p l a n .

Det blev sål e de s Køge B u g t - u d v a l g e t ,  der kom 

til at stå for dette.
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F o r a r b e j d e r n e  til K ø g e  Bugt St ra n d p a r k  s t a r 

tede vel o mk ri ng  1928-29.

Hvor for  v al gte s dette sted ?

V e s t e r b r o s  næ r he d s p i l l e d e  en rolle - man 

kunne ko mme dertil på cykel eller pr. s p o r 

vogn. O mr åde t ha vde ikke i forve jen  en k v a 

litet som strand, s n ar e re  t v æ r t i m o d  (se f o r 

an). Der var mange pl ane r -gennem årene, men 

ingen så o m f a t t e n d e  som det, der blev r e s u l 

tatet.



Der
skal være
nogen
tilat spænde 
ben...

B I L A G

Sådan lyder mottoet for en ny bog om 
naturfredningssagens historie i Danmark. D e store 
tekniske landvindinger i det 20. århundrede har 
muliggjort en hidtil uovertruffen materiel velfærd. 
Men de har samtidig medført en næsten 
uoverkommelig trussel mod den natur, som 
mennesket fysisk og psykisk er afhængig af. Derfor 
har der gennem hele det 20. århundrede været brug 
for mennesker, som har kunnet råbe vagt i gevær 
mod de uheldige følger af den industrielle udvikling 
-  og som har kunnet spænde ben for overgrebene 
mod naturen. Her bringes en anmeldelse af bogen 
ved ankechef Johan Garde, tidligere formand for 
overfredningsnævnet.

Majdalen i Paradisbakkerne, fredet 1932. Tegning a f Andreas Friis.

Naturfredningssagens historie i 
Danmark handler først og 
fremmest om Danmarks 
Naturfredningsforenings histo
rie, men foreningens historie er 
jo  også i meget høj grad syno
nym med »sagens* historie. 
Måske burde foreningen have 
været med i titlen.
Bogen har dog også generel in
teresse som administrations- 
historie: den belyser denne for
enings indsats i relation til de 
problemer, der er forbundet 
med menneskets forhold til na
turen. Men dermed belyses og
så en sådan ideel pressions- 
forenings muligheder indenfor 
det eksisterende samfund.
Den realistiske -  til det pikante 
grænsende -  skildring af de 
skiftende tiders magtkampe vi
ser forfatteren, Flemming 
Kiilsgard Madsens, tilknytning 
til Institut for Historie og Sam
fundsfag ved Odense Universi
tet (Tage Kaarsted). Efter min 
opfattelse er forfatteren kom
met godt fra denne metode, 
som forudsætter stor indlevel
sesevne, så de såre menneskeli
ge allestedsnærværende kam
pe og intriger skildres med den 
rette balance og i den rette 
sammenhæng med de diver
gerende opfattelser af »sagen« 
og dennes tarv.

20 års 
fredningserstatninger: 
100.000 kr.
Til den første del af bogen, 
frem til og med loven af 1937, 
hvor »sagens« og foreningens 
historie i nogen grad er sam
menfaldende, har jeg ingen

yderligere kom m entarer, idet 
jeg ikke selv har specielt kend
skab til denne periode.
Til de sidste 4 kapitler: »Fred- 
ningsplaner«, »Nye tanker«, 
»Naturfredningskommissionen« 
og »Det seneste årti« vil jeg 
godt gøre nogle bem ærkninger
-  ikke af utilfredshed med 
fremstillingen, men til belys
ning af visse sammenhænge. 
Først skal dog bringes et enkelt 
citat fra naturfredningsbevæ- 
gelsens første tid (det kunne 
være fristende at bringe man
ge):
Under finanslovdebatten i decem
ber 1912 svarede landbrugsmini
ster Anders Nielsen på A. C. 
Meyers forespørgsel ved at hen
vise til. at eventuelle ekspropria
tioner i forbindelse med fred
ningssager kunne blive en kost
bar affære, hvorfor regeringen 
indtil videre ville forholde sig af
ventende i spørgsmålet (dvs. om 

fremsættelse a f forslag til en na- 
turfredningslov).

D ette er jo  en evig ung begrun
delse, som har vægt overfor 
ting, man er mindre begejstret 
for. Men hvordan gik det med 
ministerens bange anelser? Det 
kan oplyses, at det samlede be
løb til fredningserstatninger 
under 1917-loven blev på ca. 
100.000 kr. ialt for de 20 år, 
denne lov kom til at gælde. 
Egentlige ekspropriationer 
forekom vist praktisk taget ik
ke.

Fredningsplaner
Spørgsmålet om planlægning 
blev naturligvis først aktuelt i 
Københavns omegn. I kapitlet

om fredningsplaner anføres, at 
Naturfredningsforeningen på 
ingen måde blev den drivende 
kraft i det daværende egns
planudvalg (det af Københavns 
Kommune den 22/8 1928 ned
satte udvalg til planlægning af 
Københavnsegnen), hvilket 
motiveres med, at foreningen 
på dette tidspunkt knap nok 
var kommet sig oven på de 
voldsomme storme, den var 
ude i i midten af tyverne, og at 
det først var i 1926 med opret
telsen af Teknisk Udvalg fore
ningen erkendte, at den kunne 
have interesse i at deltage i det 
indviklede spil om den begyn
dende overordnede planlæg
ning. Samtidig erkendtes, at 
planlægning var noget, som er 
så nært forbundet med det be
greb, der kaldes det offentlige, 
at det ikke synes overraskende, 
at Naturfredningsforeningen

m åtte vige pladsen for det of
fentlige i fredningsplanlægnin
gen i 1930’em e og mange gan
ge senere. -  Disse sidste be
mærkninger forekommer me
get væsentlige. Fremstillingen i 
det følgende er interessant i sin 
påvisning af de problemer, som 
dette forhold skabte for fore
ningen allerede i perioden 
1937-1960, som særlig behand
les i dette kapitel
-  /  hvor høj grad skulle Natur- 
fredningsforeningens stilling
tagen til større generelle proble
mer, såsom planlægningens til
rettelæggelse. påvirkes a f fore
ningens egne muligheder inden
fo r  de tænkbare systemer?
Man får imidlertid ikke rigtig 
forklaret, hvorfor Københavns 
Kommune allerede på dette 
tidlige tidspunkt nærede så 
stor interesse for planlægnin
gen i Københavnsegnen, her
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under fredningsplanlægningen, 
at det allerede i 1938 førte til 
en ændring af 1937-Ioven, med 
accentuering af planlægnin
gen. D ette hænger sammen 
med, at forfatteren forbigår en 
meget væsentlig årsag til Kø
benhavns Kommunes indsats 
for fredningsplanlægningen i 
Københavnsegnen, nemlig de 
daværende yderst levende tan
ker om indlemmelse af en ræk
ke omegnskommuner i Køben
havns Kommune. D ette sidste 
forhold har sikkert spillet en 
afgørende rolle, når det lykke
des de pågældende tjeneste- 
mænd -  Olaf Forchham m er 
(stadsingeniør fra 1936) og ci
vilingeniør Chr. Blixencrone- 
M øller, der netop begyndte sin 
løbebane i Københavns Kom
mune -  at få ørenlyd hos de kø
benhavnske politikere for ri
meligheden i deres arbejde. 
Om denne periode kan bl.a. 
henvises til Steen Eiler Ras
mussens store bog fra 1969, 
»København«, og til Naturfred- 
ningskommissionens betænk
ning nr. 1.

Nye tanker og nye 
arbejdsformer
Kapitlet »Nye tanker« handler 
om den meget bevægede peri
ode efter Struckmanns afgang 
som formand for Naturfred- 
ningsforeningen i 1960 frem til 
den nuværende ledelses etab
lering i 1964 -  en periode, man 
kan kalde paladsrevolutioner- 
nes tid. Bl.a. redegøres for den 
i sin tid meget omtalte Sjelle- 
sag og spændingerne mellem 
den nye formand, Vagn Jensen, 
og Steen Bjerke, der senere 
blev statens naturfrednings- 
konsulent efter Blixencrone- 
M øllers afgang på grund af al
der i 1965. Bag disse begiven
heder lå, foruden person
spørgsmålene, det samme reel
le problem for foreningen, som 
nævnt foran: Under Vagn Jen
sens formandsskab udførtes i 
et udvalg under foreningen et 
fredningsplanarbejde med et 
landsomfattende sigte. Bjerke 
var her en væsentlig kraft, men 
han fandt efter en tid, at dette 
arbejde ikke magtedes af fore
ningen. D et m åtte ske under 
statslige auspicier. D ette for
hold var medvirkende til de

mange brydninger, særlig i åre
ne 1962-64. D er var også en 
sammenhæng med frednings
sagernes overflytning fra Stats
ministeriet til Kulturministe
riet i efteråret 1961. Bjerke 
havde i høj grad Kulturministe
riets og kulturministerens 
(Bomholts) øre og knyttedes 
formelt til ministeriet fra 1964. 
En lignende problemstilling 
forelå vedr. det åbne land -  
hvilke styringsformer skulle 
foreningen her gå ind for? En 
mere klassisk form via fred- 
ningsnævnene, som formode
des at give foreningen betyde
lig indflydelse (men en indfly
delse, som foreningen måske 
ikke magtede, og som ville ska
be upopularitet i mange kred
se)? Eller nye former, navnlig 
via de nye fredningsplanud- 
valg, hvor foreningen nok kun
ne vente repræsentation, men 
givetvis ville få mindre indfly
delse? -  D er gøres i bogen ud
m æ rket rede for de vanskelige 
valg, foreningen her skulle 
træffe i den nødvendige re træ 
te  fra den tidligere -  udenfor 
Københavnsegnen og Aarhus- 
egnen -  næsten eneafgørende 
rolle.
I samme kapitel omtales det 
fortvivlede forsøg i 1961 på at 
•tøjle« det åbne land gennem 
fredningsnævnene ved hjælp af 
den »herostratisk berøm te pa
ragraf 22«. D et vil føre for vidt 
her at gå i dybden angående år
sagerne til den trange vej frem 
til by- og landzoneloven i 1970. 
Til de politiske vanskeligheder 
kom desværre, a t 8 22 ikke blot 
var et mindre heldigt kompro
mis, men simpelt hen et lovtek
nisk stykke makværk, som ud 
over landet medførte betydelig 
skade for fredningsapparatets 
»image« i årene før zoneloven. 
I  22 blev den lidt sørgelige af
slutning på Statsministeriets 
rolle indenfor naturfredningen.

Arbejdet i 
Naturfrednings 
kommissionen
Kapitlet »Naturfredningskom- 
missionen« giver en udm ærket 
skildring af foreningens stilling 
til deltagelsen i det om fattende 
arbejde, der udførtes af denne 
kommission, som tilvejebragte 
den første samlede fremstilling

af fredningsproblemerne i vid 
forstand, herunder de afgræns
ningsproblemer, der er så ka
rakteristiske for fredningsar
bejdet -  hvornår skal noget 
foregå i fredningsregi med del
tagelse af andre grene af sam- 
fundsapparatet, og hvornår 
skal noget foregå i anden regi 
under deltagelse af en særlig 
fredningssektor? Og hvor er 
her foreningens rolle?
Også forholdet til naturpark- 
problem atikken belyses ud
mærket.
En pedantisk bemærkning: i 
afsnittet om 1969-loven, der 
fulgte efter Naturfrednings- 
kommissionens arbejde, står, 
at Folketinget »ikke nåede at 
færdigbehandle naturfred- 
ningslovforslaget i samlingen 
1967-68, og kulturministeren 
fremsatte derfor lovforslaget 
påny ...«  D et skal hertil op
lyses, at det klart tilkendegaves 
ved første fremsættelse, at 
denne skete til orientering og 
for at fremkalde debat. VKR- 
regeringens parter bandt sig 
først mere afgørende inden 
genfremsættelsen, og de blev i 
nogen grad »narret«, fordi den 
voldsomme debat om skovenes 
åbning først kom nu, efter gen
fremsættelsen, hvilket vanske
liggjorde regeringens stilling.

Udviklingen i 
halvfjerdserne
I kapitlet »Det seneste årti« 
skildres halvfjerdserne og de 
forestående store problemer 
for naturen (miljøet) -  og for 
foreningen i dens aldrig afslut
tede opgave: at finde den rette 
placering, der muliggør en 
væsentlig indsats som et incita
ment for og korrektiv til de 
bureaukratiske systemer med 
deres bindinger til erhvervs
livet m.v.
D et er en mangel ved fremstil
lingen, at »sagen« og forenin
gen i dette sammenfattende af
snit ikke placeres i forhold til 
den kommunalisering, der er 
foregået netop i dette årti, fra 
kommunalreformen i 1970 og 
frem. Det må blive en hoved
opgave for foreningen at finde 
det »rette« forhold til landets 
vise fædre rundt omkring i 
kommunerne, og ikke mindst i

am tskommunerne, i den rette 
blanding af talefod og provo
kation
Efter undertegnedes opfattelse 
er det her af største betydning, 
at den nære forbindelse til 
naturvidenskaben opretholdes, 
så der hele tiden kan foreligge 
fornøden argum entation, der 
er svær at komme udenom 
Det skal helst være sådan, at 
myndighederne, når der nu og 
da tabes en sag. da de fleste 
gange må tæ nke i deres stille 
sind, at foreningen måske alli
gevel havde ret. M ed en sådan 
kurs vil det være vanskeligt for 
dem, der m åtte ønske det, at 
kvæle foreningens formelle 
rettigheder efter naturfred
ningsloven til at rejse fred
ningssager og til at påklage af
gørelser efter loven.

Til slut en egentlig korrektion: 
Det er ikke rigtigt, når der om 
den sidste ændring af natur
fredningsloven, hvorved fred- 
ningsplanudvalgene blev op
hævet fra I/l 1979, står: »Dette 
forslag vedtoges i foråret 1978, 
og dermed er den sidste rest af 
fredningsplanlægning forsvun
det fra naturfredningsloven.« 
Der skal fortsat ske en fred- 
aingsplanlægning efter natur
fredningsloven, altså et arbej
de, der går ud over regionplan
loven, og miljøministeren (fred
ningsstyrelsen) og her nok så 
stæ rke beføjelser (lovens kapi
tel 4). Men Naturfredningsfore- 
ningen har ikke mere den mu
lighed for direkte indflydelse, 
som lå i repræsentation i fred- 
ningsplanudvalgene. Forenin
gen må på linie med andre'm il
jøforeninger nøjes med mere 
indirekte indflydelse, som reg
lerne om offentliggørelse af 
planforslag giver.

Johan Garde
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